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Lidl vol fer el seu centre logístic
més gran d’Europa a Martorell

L’alcalde Xavier Fonollosa celebra l’anunci i considera que la inversió “portarà llocs de treball” a la comarca pàg 26

UN ANY MÉS TARD pàg 10

El jutge arxiva la denúncia
contra l’exalcalde Esteve per
les subvencions a dues ONG

ESCRIPTOR EMERGENT pàg 8

Jesús Lana: “Amb la crisi dels
40 vaig buscar una motivació 
i he acabat escrivint un llibre”

Entrevista a 
Carles Puigdemont
President de la 
Generalitat de Catalunya

“Si hi ha consens per
fer una comarca al Baix
Nord, el Parlament
en serà sensible”

pàgs 16, 17 i 18
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Reportatge

Fa més de cinc anys que Ferro-
carrils de la Generalitat (FGC) va
tancar l’aeri que unia Olesa i Es-
parreguera, en plena crisi eco-
nòmica. Les expectatives en l’ús
d’aquest servei inaugurat l’any
2005 no es van complir i el poc
ús per part dels usuaris va pro-
vocar el seu tancament.

La infraestructura de l’aeri
continua intacta i les cabines es
troben aturades. Ara són els
ajuntaments qui reclamen a
FGC, propietària del servei, que
es decideixi: o reobrir-lo o des-
mantellar-lo. De fet, l’alcalde
d’Esparreguera, Eduard Rivas,
demana a FGC “que el reobrin o,
si el tanquen definitivament,

que el desmantellin. Avui sem-
bla més un monument de l’èpo-
ca de vaques grasses que qual-
sevol altra cosa”. Per la seva
banda, l’alcaldessa d’Olesa, Pilar
Puimedon considera que “no va
funcionar perquè el servei d’FGC
no estava coordinat amb el ser-
vei de l’aeri i els usuaris s’havien
d’esperar entre un transport i
l'altre”, i afegeix que “tampoc va
triomfar perquè la freqüència de
pas era baixa i perquè la durada
del trajecte fins a Barcelona per
als usuaris era igual que la de
principis del segle passat”.

A L’EXPECTATIVA
Des d’FGC no tenen pressa per
decidir si reobren el servei, tot i
que manté els plans de repren-
dre’l, sense posar-hi data. El
president de la companyia, En-
ric Ticó, assegura que “quan es

produeixi el desitjat creixement
urbanístic, el tornarem a obrir.
Per això, hi fem el corresponent
manteniment”. Sigui com sigui,
els ajuntaments continuen a
l’espera que FGC els enviï un
nou pla de viabilitat.

Els ciutadans de tots dos
municipis confien en la represa
del servei, entre ells Puimedon:
“No som partidaris de desman-
tellar la infraestructura perquè la
inversió ja està feta”. 

Per la seva banda, la majoria
de passatgers que van utilitzar el
servei consideren que hi va ha-
ver tres errors  clars durant la po-
sada en marxa: la freqüència de
pas –de 20 minuts a les hores
punta–, la descoordinació entre
els horaris de l’aeri i els trens de
FGC a l’estació d’Olesa i, també,
la llunyania de l’estació d’Espa-
rreguera respecte el casc antic.

L’aeri continua en punt mort
» 5 anys després del seu tancament, els ajuntaments insten FGC a reobrir-lo o desmantellar-lo

» La companyia té la voluntat de posar de nou el servei en marxa, però evita posar cap data concreta

HISTÒRIA4L’any 2005, Fe-
rrocarrils de la Generalitat de
Catalunya (FGC) va posar en
marxa l’aeri d’Olesa de Mont-
serrat a Esparreguera. L’em-
presa preveia que al voltant de
250.000 usuaris farien servir
l’aeri cada any, però aquesta xi-
fra mai es va assolir. L’1 de ge-
ner de 2012 va tancar tempo-
ralment i cinc anys després
continua sense servei.

El seu trajecte, d’un quilò-
metre de recorregut, tenia una
durada de 4 minuts i trasllada-
va un màxim de 15 persones en
cada viatge. La capacitat màxi-
ma en una hora era de 180

persones. L’aeri, de 92 metres
de desnivell, va ser el primer fu-
nicular aeri no turístic que es
construïa a tot Catalunya. De
fet, és una extensió del Metro
del Baix Llobregat. La seva
construcció, segons s’explica
en la memòria, “respon a la
demanda dels usuaris de les
dues poblacions”.

Segons dades de FGC, l’ae-
ri va registrar l’any 2009 un to-
tal de 98.859 viatgers, molt
menys de la meitat de les pre-
visions fetes un cop es va po-
sar en marxa. L’estructura de
l’aeri va tenir un cost de prop
de 10 milions d’euros.

Un transport únic que no 
va assolir les expectatives

L’aeri que recorre el trajecte entre Olesa i Esparreguera no circula des de fa cinc anys. Foto: FGC

Quim Miró
BAIX LL. NORD
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per Salvi Pardàs

A l’unionisme se l’hauria de
portar a l’escola per aprendre
un parell de coses bàsiques.
Primer, la Constitució espa-
nyola no respecta un dret humà
fonamental, l’autodetermina-
ció dels pobles. Per tant, el
que és il·legal des del punt de
vista del dret internacional és
la mateixa Constitució. La clàu-
sula de la “indivisibilidad” d’Es-
panya va ser escrita per impe-
dir que Catalunya esdevingués
mai un país lliure. Per tant, l’o-
bligació dels catalans que ens
estimem la nostra pàtria és
saltar-nos la llei espanyola per
poder construir una República
de ciutadans lliures. Les revo-
lucions es fan així i nosaltres,
tots, ho segellarem anant a vo-
tar en referèndum. Si guanya el
sí, la transició s’haurà comple-
tat i la monarquia passarà a ser
ja un problema de l’estat veí,
sentint-ho molt i desitjant als
espanyols bona sort. Segon,

l’unionisme acusa l’indepen-
dentisme de voler fer un cop
d’Estat quan els únics cops
d’Estat a Espanya (Felip V de
Borbó, Miguel Primo de Rive-
ra, Francisco Franco) els han
portat a terme sanguinaris dic-
tadors contravenint l’ordre de-
mocràtic, massacrant la po-
blació civil, imposant la llei
per la força de les armes i vo-
mitant el seu odi contra les as-
piracions nacionals dels cata-
lans. Un moviment pacífic amb
profundes conviccions demo-
cràtiques i que l’únic que an-
hela és construir un país per a
tots no pot ser acusat de “col-
pista”. El cop d’estat vindrà si
vostès, senyors garants de la
unitat d’Espanya, decreten l’es-
tat d’excepció, ens envien la Le-
gión o El Ejército per esclafar
urnes, ocupen la Generalitat o
empresonen els nostres repre-
sentants polítics. Tornin-ho a
fer per enèsima vegada.

Un diari participatiu

4Qui són els "colpistes"?

#DemanenDiàleg #TragèdiaAlPort

@roman_maxim: Puigdemont i Jun-
queras demanen diàleg a Rajoy abans que
"sigui massa tard", en una carta conjunta
a 'El País'.

@agustibranas: Algun expert/a a la
sala que pugui explicar i/o aclarir el
perquè del tràgic accident  al port de
Barcelona?

#PrayForLondon

@elDavidMiquel: Descansin en pau les
víctimes de l’atemptat de Londres. Entre
elles un policia que ha perdut la vida en-
frontant-se a l'atacant.

Un diari plural

per Gemma Aguilera

4Segur que tomba

“No hi haurà contrapartides”;
“El Govern aplicarà la llei”;
“No hi haurà res a canvi de
res”. És el relat fabricat a Ma-
drid amb el consens de totes les
institucions polítiques, econò-
miques i judicials que han vis-
cut, viuen i volen viure durant
molts anys dels fruits d’una
transició fictícia i viciada des
del primer dia. Aquesta reacció
anòmala i estratègicament er-
rònia per a un país que cerqui
la pau social només s’explica
per la vulnerabilitat d’un règim
que, lentament, comença a fer
aigües. 

La crisi de la monarquia,
l’impacte de la corrupció, la
substitució del PSOE per Po-
demos, una esquerra abertzale
que recupera múscul i l’ascens
de l’independentisme català
són alguns dels indicadors d’a-
questa crisi, que ara s’accen-
tuarà amb l’adéu definitiu d’E-
TA. La unitat antiterrorista ja no
serà l’argamassa de la vella po-
lítica. És per això que el règim
del 78 necessita imposar el fals
relat de la derrota sense mati-
sos d’ETA, una derrota que
l’Estat ven com una victòria de
la democràcia, com si la guerra
bruta del GAL, les tortures -es-
garrifosament documentades
en un informe recent sobre la
tortura al País Basc des de 1960

a 2013-, o la  llei de partits no
haguessin existit mai.

ETA ha assassinat més de
800 persones innocents, ha fet
molt de mal, sobretot a la so-
cietat basca que defensava els
seus posicionaments de forma
purament democràtica, però
això no pot servir d’excusa per-
què Madrid intenti avortar el
desarmament i la dissolució
d’un grup sense sentit. Però si
els senyors del règim del 78 ac-
ceptessin que el conflicte basc és
això, un conflicte polític, s’ado-
narien que al món els conflictes
polítics en què hi ha hagut vio-
lència s’han resolt sense humi-
liacions ni amb vencedors i
vençuts. El llenguatge bèl·lic
del franquisme que pretén im-
posar l’Estat amb ETA és una
pèssima estratègia, si és que re-
alment l’Estat espanyol vol po-
sar punt final a una història que
va començar fa més de mig se-
gle. Pretendre la rendició ab-
soluta i que demanin perdó
sense que el govern faci un gest
amb els 350 presos polítics es-
campats arreu –alguns dels
quals malalt–, és senzillament
estúpid. I perillós. Com també
ho seria tenir la temptació de
tornar a aplicar la llei de partits
contra l’esquerra abertzale.

ETA ha fet un pas de gegant.
Un gest que cal valorar. Anun-

ciar, unilateralment, el desar-
mament, malgrat que l’Estat no
hagi mogut ni un dit per dialogar
i hagi negat, ni que fos per cau-
ses humanitàries, l’acostament
dels presos, és importantíssim.
Ho ha fet comptant amb l’aval de
la societat civil i d’observadors in-
ternacionals, que des del 2013
s’organitza al Bake prozesua In-
dartzeko Foro Soziala, un fò-
rum social que va dissenyar un
full de ruta que implicava tam-
bé l’Estat espanyol i que no ha
complert. De moment, només
ETA ha fet el pas. No hi ha pre-
cedents en conflictes compara-
bles en què l’Estat s’hagi negat a
col·laborar amb el desarmament
i que, a més, pretengui constru-
ir un relat que posi en perill el fi-
nal esperat per la societat. La ir-
responsabilitat és molt gran.

El final d’ETA ens permet
veure la imatge patètica de la
fase final de Règim del 78, els
valedors del qual s’aferren al
Pacte Antiterrorista perquè el
veritable reformisme que sor-
geix de les nacionalitats histò-
riques els supera. Són cons-
cients que sense ETA el projec-
te ideològic del búnquer espa-
nyol és més dèbil, i compteu-hi,
no trigarà a arribar el moment
en què “segur que tomba”.

Publicat a El Món.cat

Actualitat a la xarxa
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Un diari obert

Crec que quan a la vida no trobem o no
arriba el que esperàvem és perquè re-
alment té alguna cosa millor per a nos-
altres. No en tinc cap dubte. No sabem
on estarem d’aquí a deu anys, esperem
estar fent realitat els nostres grans an-
hels i aconseguint les nostres fites. Crec
fermament que no es tracta d'arribar o
no, sinó de sorprendre'ns a nosaltres ma-
teixos. Fa deu anys no vaig imaginar que
seria autosuficient des dels 17 anys,
treballant i estudiant, i dirigiria un ho-
tel a Estats Units amb 28 anys. Tampoc
pensava que amb 25, parlaria set idio-
mes i faria un postgrau sobre el que es-
timo com a professió. Que tindria el gos
que el meu nonno (avi) mai va deixar
que tingués a casa, i ara el Chichas és el
meu veritable company de viatge. Un
company de viatge és amb tu, passi el
que passi, ferm.

Fa deu anys no pensava que apren-
dria que l'amor veritable suposa un
acte de despreniment. Tampoc pensa-
va que existien persones amb un cor tan
gran que si bé no van ser el que se su-
posava que havien de ser i per sempre,
acabarien sent la teva família. Fa deu
anys no sabia com de simples i fràgils
som, i tampoc sabia que la salut és la que
en realitat mana. Fa deu anys no pensava
que dir No al que tots ens diuen que és
el camí a seguir, em donaria la respos-
ta a moltes preguntes, em trauria el pes
de sobre que suposa saber que es fa al-
guna cosa que ja no forma part d'un, una

feina, una relació, etcètera. Quan no som
feliços en qualsevol que sigui la situació,
és hora d'un canvi. En primer lloc per no
fer-nos mal a nosaltres mateixos i per
consegüent als altres.

La infelicitat, insatisfacció, la quie-
tud, l'egoisme i conformisme, l'ésser
conscient d'això i fer res, és com estar
mort. Quan sentim que tot és molt cò-
mode, vol dir que estem a la nostra zona
de confort i per créixer, valorar i arribar
a les nostres metes hem de sortir-ne. Me-
nys és més, sortir de la nostra zona de
confort suposa anar més estret, menys
còmode, fer coses que mai hem fet.

Però estic segura, us ho afirmo, no hi
ha res que pugui comparar-se a tenir la
sort de ser un mateix, lliure i fort. Segur
de les nostres conviccions, dels nostres
valors, de les nostres perles que un dia
van ser ferides, segur d'un mateix, de la
nostra llum interior. Molts ens diran que
estem bojos, que som ximples que ens
quedem on estem perquè "és millor".
Entre ells les nostres pors i fantasmes;
però un cop fem el pas, ens sentim més
vius que mai.

El propòsit de la vida no és quedar-
nos sota les pedres per així no mullar-
nos en les tantes tempestes que hi ha en
qualsevol camí, sense excepció. El pro-
pòsit de la vida és veure el món, anar a
allò desconegut, aprendre a veure dar-
rere dels murs, aprendre a veure'ns a les
persones i sobretot aprendre a Sentir.
Som lliures. Celebrem-ho!

per Valeria Vargas Manfredi per Mariona Isern

8 de març. Les cinc de la tarda. Encenc
la televisió i només es parla de futbol.
Quatre tertulians que semblen voler ar-
reglar el món diuen que, aquesta nit, el
Barça té poquíssimes possibilitats de
passar a quarts de final i superar l’eli-
minatòria contra el Paris Saint Ger-
main. Me’n canso. Agafo el cotxe i a l’e-
missora de ràdio parlen del mateix.
Idèntica situació. De cinc periodistes es-
portius, només un creu en la famosa re-
muntada. Per cert, quina paraula tan
pobra per definir la gesta del Barça.

Després de la increïble proesa que
va fer l’equip, molts s’han apuntat al ‘jo
ja ho vaig dir’. Menteixen. Molts de nos-
altres –evidentment, m’hi incloc– no hi
crèiem. Perquè el Barça havia de fer el
que no havia fet mai ningú? Perquè
aquest Barça, que precisament no ens
enamora per el seu joc?

Durant el partit i enmig del pati-
ment i de l’adrenalina, vaig pensar
que aquells noranta minuts –van ser
noranta-cinc?– ens poden servir per
veure-hi símils amb petits detalls de la
nostra vida. De la vida de cadascú de
nosaltres. Quan l’equip estava més en-
fonsat, quan l’equip contrari els havia
marcat un gol, quan sentien que mig
món estava pendent d’ells i quan sen-
tien la pressió a flor de pell, va ser en
aquest moment quan van saber girar el
sentit del partit i van treure forces d’a-
quest esperit competitiu tan impres-
sionant que és el que els ha fet entrar
en la història de l’esport en general. 

Comparem-ho amb situacions per-
sonals o amb el nostre dia a dia. Tots te-

nim dies dolents, discussions amb al-
gun familiar o discrepàncies amb un
company de feina. Hi ha èpoques en
què sembla que res pugui anar a pitjor,
que cada passa que fem és per tirar en-
rere. No sé si us passa a vosaltres però
quan tinc moments així, tan foscos, és
quan em recupero amb molta més for-
ça. Quan no tens res, quan la il·lusió ha
desaparegut i no tens cap repte que faci
que et despertis cada dia volent-te
menjar el món, és quan treus les forces
d’on sigui perquè, en aquest casos,
només es pot anar a millor.

No és només un partit de futbol. No
és només esport. És una manera de re-
ivindicar-se, una capacitat extraordi-
nària de ressorgir dels mals moments
i una lliçó a tots aquells que ja els do-
naven per morts. Quan tot sembla ben
negre, quan no hi veiem cap sortida,
quan sembla que ens han deixat sols i
quan tenim pocs motius per creure-hi,
és quan menys ens hem de rendir. Evi-
dentment, les coses també ens poden
sortir malament i podem no aconseguir
el que volem però només es pot arribar
al cim si fas l’impossible perquè es faci
realitat. I si el desig no es fa realitat, sa-
bràs que ho has intentat tot.

Seguir, seguir i seguir. En això
consisteix viure, en atrevir-nos a sor-
tir de la zona de confort, en provar de
fer coses que no dominem. En equi-
vocar-nos, en aixecar-nos i en conti-
nuar caminant. Comprovar que la
feina incansable té resultat. De fet,
aquest és el primer pas en el manual
de la rendició. Ni tan sols intentar-ho.

@andreu_gonzalez: Quina actitud cap a
les llengües de l'Estat diferents del castellà
pot tenir algú que s’enfada quan li parlen
en anglès?

@maria_cc: Les persones que avui van
en xancletes són els mateixos que a prin-
cipis d’octubre ja duen la bufanda, oi?
#bravo.

@GamalielFariseu: Ja és prou dur cada
matí agafar la #hispanofail que, a més,
hem d'escoltar el Cardenas a la ràdio. Una
tortura. 

Opinió en 140 caràcters

Parlen els
veïns

Rosario
“Quan l’aeri va estar
en funcionament el
vaig utilitzar sem-
pre per anar al mer-
cat ambulant d’Es-
parreguera. M’a-
gradava molt més

desplaçar-me en aeri que en autobús. Sóc
partidària que el reobrin perquè era un
servei còmode i agradable”.

Francesc
“La gent d’Esparre-
guera té per cos-
tum utilitzar el bus
per anar a Barcelo-
na, més que no pas
agafar l’aeri i els
Ferrocarrils a Olesa.

Aquesta estratègia no va tenir resultat. No
sóc partidari que la desmantellin perquè
valdria més diners que mantenir-ho”.

Gloria
“Prefereixo que l’ae-
ri torni a funcionar
perquè ha estat una
inversió econòmica
molt gran que hem
pagat entre tots. Jo
mai vaig fer ús del

servei perquè, per feina, no l’he necessi-
tat, però crec que com més opcions de
transport públic tinguem, molt millor”.

Alfonso
“Jo el vaig utilitzar
un parell de vega-
des, però crec que el
pitjor és la ubicació
a Esparreguera, que
és molt lluny del
centre. Sóc molt afi-

cionat dels aeris, m’agraden i el de Mont-
serrat l’he fet servir molt. Tant de bo el
reobrin perquè és bon servei”. 

Ets partidari que es reprengui el servei de l’aeri Olesa-Esparreguera?
per Quim Miró

4Més és menys 4Saber (no) rendir-se
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HABITATGE4Catalunya tor-
na a disposar d’una eina clau per
garantir que ningú es quedi al ca-
rrer. La Llei 4/2016, de mesures de
protecció del dret a l’habitatge de
les persones en risc d’exclusió resi-
dencial, ja està en marxa. Amb la
nova normativa, les administra-
cions disposen de més instruments
per ajudar les famílies que estan en-
deutades, ampliar el parc públic de
pisos i evitar així els desnonaments. 

Amb aquesta nova llei es dóna,
en paraules del Govern, “una res-
posta ràpida, necessària i de país” a
la suspensió per part del Tribunal
Constitucional (TC) de la normativa
anterior, la Llei 24/2015, de mesures
urgents per afrontar l’emergència en
l’àmbit de l’habitatge i la pobresa
energètica. En concret, permet su-
perar els tres elements clau de l’an-
terior normativa que quedaven sus-
pesos pel TC: la mediació, el lloguer
social i les expropiacions de l’ús
dels pisos en cas de necessitat a mu-
nicipis amb una alta demanda. 

La llei va ser aprovada per una-
nimitat al Parlament el passat 23 de
desembre i és fruit de la proposta
elaborada pel grup de treball cons-
tituït per representants de la Ge-
neralitat, entitats municipalistes, el

Consell de l’Advocacia Catalana i l’A-
juntament de Barcelona.

MÉS COBERTURA
Una de les principals novetats de la
normativa és que s’amplia el nom-
bre de municipis on el Govern acre-
dita que hi ha una alta demanda
d’habitatge social. En concret, han
passat de 72 a 234 a tot Catalunya,
mentre que a l’àmbit metropolità,
l’increment ha estat de 43 a 95. En

aquests municipis, el Govern podrà
aplicar l’impost sobre pisos buits i re-
captar fins a 20 milions d’euros.

Amb la nova normativa a la mà,
aquests municipis tenen eines per
poder intervenir en matèria d’ha-
bitatge i evitar l’exclusió residencial.
En concret, poden expropiar tem-
poralment l’ús dels pisos buits d’en-
titats financeres i grans propietaris
per donar-los un ús social.

La llei també prioritza la me-
diació entre els bancs i les famílies
amb sobreendeutament a causa
de l’habitatge, amb la qual cosa es
buscaran solucions per evitar que
hagin de marxar de casa seva. En
aquesta línia, s’estableixen mesu-
res per reallotjar amb lloguer so-
cial famílies en risc d’exclusió i de
ser desnonades.

Més de 1.100 tècnics d’habi-
tatge i de serveis socials, respon-
sables jurídics, així com càrrecs
electes han participat en les set jor-
nades de formació sobre les no-
vetats de la llei i ja s’han constituït
les vuit comissions de sobreen-
deutament, formades per repre-
sentants del Govern, les entitats so-
cials, advocats, ajuntaments i en-
titats financeres, que ajudaran les
famílies més vulnerables.

COMPROMÍS DEL GOVERN
Per altra banda, la normativa recull
el compromís del Govern de pre-
sentar, en un màxim de nou mesos,
una llei per regular el lloguer a Ca-
talunya. Aquesta futura legislació
es basarà en els criteris del grup de
treball sobre el lloguer impulsat per
la Generalitat i que va presentar les
seves conclusions al gener. 

Garantint el dret a l’habitatge
» La nova llei de protecció del dret a l’habitatge per a persones en risc d’exclusió ja està en marxa

» La normativa permet a les administracions disposar de més eines per evitar desnonaments

PISOS BUITS4La norma pos-
sibilita expropiar l’ús de pisos buits
d’entitats financeres i grans propie-
taris per donar-los una utilitat social
durant un període d’entre 4 i 10 anys,
emparant-se en la llei d’expropiació.
Aquesta mesura compta amb una
dotació de 14 milions, els quals
aportaran a parts iguals els ajunta-
ments dels 234 municipis amb for-
ta demanda d’habitatge social i la
Generalitat. Es calcula que es podrà
expropiar l’ús de 2.000 pisos buits. 

REALLOTJAMENT4La nova
norma obliga les entitats finance-
res i grans propietaris a reallotjar fa-
mílies en risc de ser desnonades

amb un lloguer social durant tres
anys ampliables a tres més. 

MEDIACIÓ4El nou text legal
estipula la creació de comissions
arreu del país que analitzaran els
casos de sobreendeutament de fa-
mílies a causa de l’habitatge per
trobar una solució. Seran les Co-
missions d’Habitatge i Assistència
davant Situacions d’Emergència
Social (CHASE). El Govern ha ela-
borat diverses guies de suport,
per orientar els ciutadans, les en-
titats financeres i els ajuntaments
a l’hora d’aplicar la nova Llei, que
es poden descarregar al web
d’Habitatge de la Generalitat.

Les eines que aporta la llei

Amb l’impost de 

pisos buits es podran 

recaptar 20 milions

Els municipis de l’àmbit metropolità que la Generalitat acredita que tenen una alta demanda d’habitatge social s’han doblat amb la nova llei. Infografia: Línia

habitatge.gencat.cat
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Professional dels números
però guanyes un premi li-
terari reconegut en la pri-

mera novel·la que escrius. Hi ha
alguna cosa que portaves molt
d’amagat?
Sóc actuari i treballo tot el dia fent
càlculs i remenant calers per aquí
i per allà. Arran de la típica crisi dels
40 necessitava fer una cosa ben di-
ferent de la que havia fet fins ara.
Buscava a cegues una motivació,
però em calia una empenta que
em va donar la meva germana
petita, la Gemma. Un dia se’m va
presentar a casa amb un catàleg de
cursos de l’Ateneu Barcelonès i
em va dir: “ja t’hi pots apuntar”.  I
així va començar tot.

La motivació acaba sent l’es-
criptura. Havies acumulat algun
text escrit dins un calaix? 
Jo mai havia pensat a escriure. De
fet, tot el que havia escrit fins ales-
hores havien estat informes ac-
tuarials avorridíssims. Si he de dir
la veritat, el primer dia que vaig

anar a l’Ateneu Barcelonès em
pensava que hi estaria no més de
deu minuts! Tenia vergonya, com
imagino que la resta dels meus
companys, però m’hi vaig trobar
tan a gust que vaig passar-hi qua-
tre anys.  M’havia considerat sem-
pre un bon lector, però mai hagués
imaginat res semblant.

I d’aquí a escriure la teva primera
novel·la? 
És la recompensa de la feina feta en
l’últim curs a l’Ateneu Barcelonès.
Un cop vaig enllestir la novel·la, l’es-
criptor Melcior Comes, que havia
estat professor meu, va proposar-
me que presentés aquell treball al
premi ‘El Lector de l’Odissea’. Ell con-
siderava que tenia un perfil ade-
quat per a un premi amb un jurat
format per 100 lectors anònims i

que pel relat, sent la meva prime-
ra novel·la i sent un escriptor to-
talment desconegut, era una bona
oportunitat per a mi. Però, en tot
cas, mai per guanyar-lo.

Arribar i moldre. Recordes el dia
que et diuen que has guanyat? 
Sí, era a l’octubre passat. Estava sol
a casa, treballant.  Recordo que
vaig haver de preguntar-ho vàries
vegades perquè no m’ho creia... Sa-
bia que érem dos finalistes perquè
és un premi que el jurat va fent pú-
blics els veredictes per eliminatò-
ries. Quedant entre els dos primers
era molt probable que publiqués
la novel·la, que era l’objectiu, però
vaig acabar guanyant. Ha sigut
una sorpresa molt bèstia. I l’he
volgut dedicar als meus pares. Da-
rrerament hi penso moltíssim, so-
bretot amb el meu pare perquè  jo
crec que si fos viu, al·lucinaria. 

Parla’ns de La germana gran. El
protagonista de la novel·la és un
periodista a l’atur, separat i en
caiguda lliure. Aquesta és la vi-
sió que tens dels qui ens dedi-
quem al periodisme?
(Riu) Una mica, sí. En el fons, aquest
llibre flirteja molt amb una no-

vel·la negra. I com que no volia que
el personatge que portés el relat
fos un detectiu vaig triar un pe-
riodista. Alguna misèria de la prem-
sa hi surt reflectida en el llibre.

El llibre arrossega algun mis-
satge de rerefons?
Conté les temàtiques que t’amoï-
nen en la vida. De l’atzar, de sacri-
ficis, de l’amor i, sobretot de la cul-
pa perquè tothom, poc o molt, n’a-
rrosseguem alguna. De vivència
personal cap, però en el fons es-
crius allò que has viscut. Els senti-
ments que planegen en el llibre en
algun moment els he hagut d’ex-
perimentar en la meva vida.

Com et sents ara quan et diuen
que han comprat el teu llibre?
Sento una barreja entre una il·lu-

sió immensa i una gran respon-
sabilitat. Em considero reservat i
molt autoexigent amb mi ma-
teix i pateixo per no decebre. És
el meu primer llibre i suposo que
és normal. 

Com t’imagines el Sant Jordi
d’aquest any?
Amb més neguit del que és habi-
tual. En aquestes darreres setma-
nes estic vivint moments increï-
bles. El dia que em van entregar el
premi a Vilafranca del Penedès, va
ser bestial quan vaig parlar amb les
persones del jurat, els quals havien
llegit l’obra. Uns s’imaginaven que
era una dona, d’altres que era
metge o, fins i tot, polític! D’altres
que en la primera pàgina ja van
veure que seria el guanyador... Va
ser molt emocionant!  

“Amb la crisi dels 40 vaig
buscar una motivació i he
acabat escrivint un llibre”

“Que et comprin 

el teu llibre 

és una gran 

responsabilitat”

Perfil | D’especialista de números a captivador amb la paraula  
A 50 anys, Lana s’ha trobat amb un escenari nou i inimaginable. De professió actuari d’assegurances,

ha passat tota la seva vida professional barallant-se amb els números. El gran de quatre germans,
amb la crisi dels 40, es va refugiar amb les lletres a l’Ateneu Barcelonès. Ha après a escriure, publicar

llibres i, fins i tot, a guanyar premis. Una experiència que viu amb incredulitat.      

Jesús Lana / Escriptor martorellenc

Guanyar el premi de narrativa ‘El Lector de l’Odissea’ li ha permès publicar la seva
primera novel·la La germana gran (RBA-La Magrana). El martorellenc viurà una

diada de Sant Jordi ben diferent: de lector a actor principal, de remenar llibres a
signar-los. El 20 d’abril presentarà el seu primer llibre a la Biblioteca de Martorell.

Quim Miró
MARTORELL
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JOVENTUT4El Centre Cultural
serà un espai de referència per a
la gent jove. L’equipament, cons-
truït l’any 1995, es convertirà en
un nou espai multidisciplinar:
multimèdia, audiovisual, musi-
cal, creació artística i gastronò-
mic. A través del projecte Trans-
forma CCM, el govern municipal
està reordenant els espais per
donar-li una volta de cap a peus.
Aquesta setmana l’Ajuntament
té previst presentar la proposta
a l’equip assessor format per 21
joves del municipi.

La regidora de Joventut,
Cristina Dalmau, avança a Línia
Nord, que “el Centre Cultural
serà un espai 3.0, un lloc d’in-
quietuds, de xarxa i d’intercan-
vi de projectes entre els joves”. El
pla d’usos per a l’equipament
s’està dissenyant a partir de les
propostes que el consistori està
recollint, encara, dels joves dels
centres escolars, dels instituts i
d’entitats locals.

Arran del trasllat de l’antiga
biblioteca –la nova, que es va in-
augurar el 2015, és a tocar–,
l’espai buit compartirà gastro-
nomia i coworking. 

Els altres principals canvis
previstos en aquest pla d’usos se-
ran el trasllat dels departaments
de Cultura i Joventut a la pri-

mera planta; la sala d’exposi-
cions Jaume Muxart, la qual, se-
gons Dalmau, serà “un nou espai
d’expressió artística” i, en la ter-
cera planta, un espai musical.

L’Ajuntament té previst que
la posada en marxa dels nous es-
pais es faci efectiva durant l’úl-
tim trimestre d’aquest any. 

L’Ajuntament està reorientant els usos per al Centre Cultural. Foto: Carbonell

El Centre Cultural serà un lloc
de referència per als joves

» El pla d’usos es dissenya a partir d’enquestes a escoles i instituts
» La regidora de Joventut assenyala que serà un “espai 3.0”

El futur pavelló passa l’últim
tràmit abans de les obres

EQUIPAMENTS4El projecte del
futur Pavelló triple esportiu de
Martorell ha superat el darrer
tràmit administratiu abans de l’i-
nici de les obres. La Generalitat
ha aprovat les modificacions en
el planejament de la zona per im-
pulsar el nou equipament es-
portiu municipal.

Els terrenys destinats al futur
pavelló triple esportiu són una
parcel·la de 6.340 metres qua-
drats situada entre els números
3 i 7 de l'avinguda de Can Cases.

El Pla parcial preveia la cons-
trucció d’equipaments escolars
en tres parcel·les de la zona,
dues de les quals acullen ja un
Centre d’Educació Infantil i Pri-
mària (CEIP) i una llar d’in-
fants; la tercera és l’objecte de la
modificació del Pla. 

Aquest nou equipament
complementarà l’àrea esportiva
més gran del municipi, a tocar
del Complex Esportiu Torrent de
Llops. Està previst que les obres
comencin l’estiu vinent.

TRADICIÓ4Martorell va tor-
nar a gaudir de valent en la fes-
ta del Carnaval, on van partici-
par-hi prop de dues-mil perso-
nes i 43 colles participants. La
principal novetat va ser una
Flash Mob, que va congregar
centenars de persones ballant al
mateix moment Sax, de Fleur
East, sota una pluja de confeti.
Tota mena de disfresses, repar-
tides en les colles participants,
van iniciar la rua que va trans-
córrer els carrers de Martorell

fins a ca n’Oliveras. El pregó
d’enguany va anar a càrrec de
l’associació de botiguers Fem
Vila, Clara López i Carla Vives,
qui van dir que “el motor de l'en-
titat és aixecar cada dia les nos-
tres persianes per fer un barri
millor. Entre tots volem fer Vila”.

Les Vespes dels anys 60 de la
colla Pop corn van guanyar el
primer premi de Carnaval, do-
tat amb 600 euros. El segon pre-
mi ha estat per Fantasia grup i
la disfressa 'Ojos de la noche'

(400 euros) i el tercer, a la mi-
llor coreografia, per la colla Plu-
ja d'idees amb 'Marturellenkes'
(200 euros). El premi Martorell
Saludable va ser per a 'L'hort
dels Capgrossos'.

Després de la rua, la festa del
Carnaval va cloure amb un ball
de disfresses a ca n’Oliveras.
L’endemà, com és tradició, l’Es-
plai Guspira va convocar més
d’un centenar de nens i nenes
per celebrar el Carnaval infantil
a la plaça de les Cultures.

Urbanisme | Comencen les obres de renovació del barri del Pla
Durant el mes de març han començat les obres de renovació dels carrers del barri del Pla. S’actuarà en 14 vies

on s’ampliaran les voreres per a “comoditat i seguretat” dels vianants; es renovarà i reubicarà el mobiliari urbà, i
s’hi plantaran fins a 140 magnòlies, arbre ornamental que no perd mai el seu fullatge. L’actuació s’engloba en 

el projecte de renovació constant de la via pública que des de fa més d’una dècada impulsa l’Ajuntament.

Imatge virtual de com serà la part exterior del pavelló. Foto: Ajuntament

El Carnaval estrena Flash Mob
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Presó per estafar 
40.000 euros a una veïna

SUCCESSOS4Un home de 43
anys i veí de Vitòria-Gasteiz ha
estat empresonat com a pre-
sumpte autor de cinc delictes
d’estafa continuada i d’apropia-
ció indeguda. Se l’acusa d’esta-
far 60.000 euros a dones ins-
crites en una pàgina web de
contactes –40.000 dels quals a
una dona de Martorell–. El mo-
dus operandi de l’home era ob-
tenir el número de telèfon de la

víctima mitjançant aquest web i,
a continuació, contactar amb la
víctima. Després de diverses
converses amb les víctimes, ofe-
ria un viatge plegats i els dema-
nava els diners en efectiu. Tot se-
guit, l’estafador anul·lava el viat-
ge argumentant qualsevol excusa
i es quedava els diners. Des de
l’any 1994, l’home havia estat de-
tingut 16 vegades per diverses es-
tafes arreu de l’Estat espanyol.

Es redueixen un 8,5%
els delictes al municipi

TENDÈNCIA4El conseller d’In-
terior de la Generalitat, Jordi
Jané, va anunciar que Martorell
ha reduït un 8,5% els fets delic-
tius respecte de l’any anterior.
Ho va assegurar després d’as-
sistir en la Junta Local de Segu-
retat de Martorell, amb la pre-
sència de l’alcalde Xavier Fono-
llosa i representants dels Mossos
d’Esquadra i la Policia Local.

“Els patrullatges mixtos que
es fan a Marorell donen molt
bon resultat i n’estem satisfets”,
assegurava Jané, qui va posar en
valor la feina conjunta entre els
cossos policials. Els indicadors
de seguretat del municipi estan
13 punts per sota de la mitjana

de Catalunya, amb 51,2 fets per
1.000 habitants. El total de de-
lictes contra les persones dis-
minueix un 24,6%, i els delictes
contra el patrimoni ho fan un
11,5%. El conjunt de robatoris
amb força en general han baixat
un 14,8% i els robatoris amb vio-
lència i/o intimidació han dis-
minuït un 27,3%. Destaca el ti-
pus robatori amb força domici-
li, empresa i establiment que han
disminuït un 9,1%, un 24% i un
33,3% respectivament.

La presència del conseller
Jané a Martorell va servir com a
visita oficial amb una recepció a
l’Ajuntament amb la presència
dels regidors del consistori.

JUDICIAL4El Jutjat d’Instrucció
4 de Martorell ha acordat l’arxiu
provisional del procediment
obert contra Salvador Esteve,
exalcalde del municipi, i contra
quatre càrrecs municipals
més –dos regidors i dos tècnics
municipals– per les subvencions
concedides per l’Ajuntament a
dues entitats de cooperació. 

Segons publiquen alguns
mitjans, la jutgessa disposa el so-
breseïment provisional de la
causa perquè no ha vist l’exis-
tència de cap dels delictes de-
nunciats per Raquel Pérez, re-
gidora del grup municipal SOM.

Al maig del 2016, el jutjat de
Martorell va obrir diligències
prèvies contra Salvador Esteve i
contra quatre càrrecs més de
l’Ajuntament i del Patronat Mu-
nicipal de Serveis d’Atenció a les
Persones pels presumptes de-
lictes de prevaricació i malver-
sació de cabals públics. En el pro-
cediment també hi estaven acu-
sades les entitats Fundació Oku-
me AZ i l’ONG Mans Mercedà-
ries, pels presumptes delictes
de falsedat en documents ofi-
cials, apropiació indeguda i ad-
ministració deslleial. La jutges-
sa exposa que, de les diligències
d’instrucció efectuades, “no s’in-
fereix la comissió de cap delicte

i considera que el procediment
de concessió de subvencions a les
dues entitats es va realitzar “de
manera correcta”.

PRUDÈNCIA
La reacció dels implicats ha es-
tat, de moment, de prudència.
Consultats per Línia Nord, els
implicats en el cas han preferit
no fer declaracions encara, fins
que l’arxiu del procediment
obert sigui ferm. Ni l’exalcalde
Salvador Esteve ni els quatre cà-
rrecs municipals implicats han

volgut dir-hi la seva. Tampoc ho
ha fet Raquel Pérez, regidora de
SOM Martorell.

Una de les entitats implica-
des, l’ONG Mans Mercedàries,
ha estat l’única que ha acceptat
valorar el sobreseïment provi-
sional de la causa. “És una de-
núncia absurda, estúpida i feta
per algú que té uns objectius to-
talment personals i partidistes”. 

Aquest cas, denunciat per
Pérez fa gairebé un any enrere,
va aixecar molta tensió políti-
ca al municipi.

Ton Toset, de Mans Mercedàries, en el ple del maig passat. Foto: Quim Miró

Arxiven la denúncia de 
SOM contra l’exalcalde Esteve
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CULTURA4“Els concursos sem-
pre són una oportunitat i un
repte. Intento gaudir-los i, si
guanyo el premi encara més, tot
i que aquest no és l’objectiu”, així
s’expressava l’argentina Merce-
des Gancedo després de guanyar
el primer premi del concurs de
cant Josep Palet. El segon guar-
dó ha estat per a Catalina Paz, so-
prano hispanoxilena, i el tercer
pel tenor colombià César Cortés.

La guanyadora Mercedes
Gancedo es va endur 1.000 eu-
ros, l’ingrés a la Xarxa de Músi-
ques 2017-18 de les Joventuts
Musicals de Catalunya, una ac-
tuació en el Concert del Cicle
M’Clàssics de Martorell 2017-18,
una caixa d’oli Masia Can Viver,
gentilesa de la família Viver Pa-
let, i un diploma acreditatiu.
L’argentina, de 26 anys i que re-
centment va rebre el premi Jove
promesa artística de Crítics de la
República Argentina, va inter-
pretar C’est l’extase de Debussy,
Tu che di gel sei cinta de Pucci-
ni i Tres horas antes del día de
Moreno Torroba.

El segon premi, que té com a
distinció una actuació al Cicle
M’Clàssics i un diploma acredi-
tatiu, va recaure en la soprano
hispanoxilena Catalina Paz, qui
va cantar die Spröde d’H. Wolf,

Gualtier Maldè…Caro nomede
Verdi i Una vocce poco fa, de
Rossini. El tenor colombià César
Cortés va ser el tercer classificat
del concurs amb les peces Ade-
laidede Beethoven,Por el humo
se sabed’A.Vives i D’ogni piú sa-
cro impegno de Rossini.

UN PREMI ES QUEDA A CASA
La soprano martorellenca Alba
Fernández va ser la guanyadora
del premi del públic amb Der
Zwergde Schubert, E pur cosi in
un giorno de F. Händel i Il faut
partir de Donizetti. El premi al

millor intèrpret de bel canto ita-
lià va ser per Tabita Martínez, so-
prano xilena, qui va escollir Ba-
lada d’E. Cantón, Canción del
ruiseñor d’A.Vives i O luce di
quest’anima de Donizetti. El
premi al millor intèrpret de mú-
sica catalana va quedar desert.

El regidor de Cultura de l’A-
juntament de Martorell, Sergi
Corral, ha reconegut que “la in-
tenció és fer una segona edició,
si pot ser amb més recursos,
millorant la primera edició per
tal d’instaurar a Martorell el
concurs de cant Josep Palet”. 

Gancedo, guanyadora del premi, entre Paz i Cortés. Foto: JM Martorell

Els aires llatins s’imposen en 
el concurs de cant Josep Palet

NOVETATS4La Fira de Prima-
vera de Martorell 2017, que tin-
drà lloc del 28 al 30 d’abril, es-
tarà dedicada a les revistes i la
premsa en català, segons ha po-
gut saber Línia Nord. Martorell
esdevindrà el centre de l’edició
de premsa en català i comptarà
amb la presència dels escriptors
Màrius Serra i Pilar Rahola.
L’associació de Publicacions Pe-
riòdiques en Català (APPEC)
instal·larà l’iQuiosc a la plaça de
l’Església, una gran carpa amb
una mostra itinerant de revistes
i premsa escrita en català.

Laura Borràs, directora de la
Institució de les Lletres Catala-
nes, serà la pregonera d’en-
guany. El pregó tindrà lloc el 28
d’abril a El Progrés. Les princi-
pals novetats de la programació
de la Fira de Primavera seran
l’actuació de l’actriu Antonia
San Juan, un concert de tributs
a Guns’n’Roses, Nirvana i Me-
tallica i un concert de la mezzo-
soprano Anna Tobella.

El dissabte 29 d’abril tindrà
lloc com és habitual la repre-
sentació de La Llegenda del
Pont del Diablemusicada per Al-
bert Guinovart i Mònica Pagès.
En el piromusical s’hi escoltaran
notes d’àries d’òpera amb motiu
de l’Any Palet a Martorell.

Martorell, ciutat
de revistes a la
Fira de Primavera

Les Caramelles
versionaran ‘La
Traviata’ de Verdi

PASQUA4Les Caramelles de
Martorell s’afegeixen a la cele-
bració del 140è aniversari del
naixement del tenor local Josep
Palet i interpretaran una versió
de La Traviatade Verdi durant
els dies de Pasqua, quan reco-
rreran els carrers del municipi.
Anna Gil, presidenta de Cara-
melles Martorell, assegura que
“és una adaptació animada de la
peça operística i que té sentit te-
nint en compte a l’homenatge
que Martorell li dedica enguany
al tenor Palet”.

Els dies 17 i 18 d’abril, diu-
menge i dilluns de Pasqua, els
cantaires oferiran pels carrers de
Martorell aquesta versió ope-
rística, a més d’una adaptació de
La Delegada, del grup Macedò-
nia i la peça unitària de la 47a
Trobada de petits caramellaires,
l’1 de maig, a Viladecavalls.
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SANITAT4L’alcalde de Martorell,
Xavier Fonollosa, ha posat fil a l’a-
gulla per resoldre les dificultats
que té l’Hospital comarcal Sant
Joan de Déu a l’hora d’atendre els
seus usuaris de referència. En aquest
sentit, el consistori martorellenc va
aprovar dues mocions en la sessió
plenària del febrer passat demanant
una resposta immediata a les mi-
llores que precisa l’Hospital Sant
Joan de Déu i la construcció d'un
centre d’urgències d’atenció pri-
mària (CUAP) a Martorell, que do-
naria atenció les 24 hores, els 365
dies a l’any, coordinat amb el servei
d’urgències de l’Hospital. 

En els darrers anys, l’Hospital ha
ampliat i renovat l’àrea del servei
d’urgències amb la construcció
de set nous boxes en el bloc qui-
rúrgic. Fonollosa diu que “s’ha fet
amb l’objectiu de garantir l’aten-
ció de les persones i millorar la sa-
tisfacció dels usuaris”, tot i que afe-
geix que “és insuficient i necessi-
tem de forma urgent una millora
dels serveis sanitaris”.

TROBADA AMB COMÍN
L’alcalde Fonollosa té prevista una
reunió amb el conseller de Salut de
la Generalitat de Catalunya, Toni Co-

mín. La finalitat és aconseguir el
compromís de Salut de donar res-
posta als problemes plantejats i a
la reclamació de la dotació econò-
mica necessària per dur-ho a terme.
“Li demanarem un esforç de con-
tractació d’activitat per poder fer
front a la inversió necessària d’am-
pliació de l'equipament”, explica. En
aquest sentit, les mocions de febrer
demanen la millora urgent dels
serveis de salut de l’Hospital de

Martorell, una demanda que ha es-
tat consensuada amb els ajunta-
ments dels 13 municipis implicats.

PETICIÓ
A finals del 2013, la Generalitat va
posar en marxa un Centre d’Ur-
gències d’Assistència Primària
(CUAP) a Sant Andreu de la Barca,
obert les 24 hores, on s’atenen
patologies d’usuaris urgents, aguts

i greus. L’alcalde Fonollosa diu que
“des de Martorell hem demanat al
departament de Salut la correcció
d’un error històric perquè entenem
que, per un sentit de concentració
hospitalària, el CUAP hauria de
ser a Martorell”. “Amb aquest tras-
llat, entre altres, s'alleugeriria el ser-
vei d’urgències de l’Hospital”, diu.

PROXIMITAT AL CIUTADÀ
Els centres d’urgències d’atenció
primària (CUAP) donen suport a les
demandes d’assistència sanitària
urgent com a alternativa als serveis
hospitalaris, ofereixen atenció do-
miciliària fora de l’horari dels CAP
i estan dotats amb els professio-
nals i la tecnologia necessària per
atendre urgències de complexitat
moderada. “Segons dades de Sa-
lut, un 52% de les urgències ate-
ses a l’hospital es podrien haver re-
solt en un CUAP”, explica el regidor
de Salut, Albert Fernández.

A més, des del mateix depar-
tament de Salut s’apunta que l’ac-
cessibilitat en els centres mèdics i
la proximitat als ciutadans és clau.
Per això, Fernández conclou que
“és un motiu de pes més que jus-
tifica la petició de la construcció
d’un CUAP a Martorell”. 

Millorar l’atenció sanitària
» Martorell demana una resposta immediata a les necessitats reals de l’Hospital comarcal 
» El consistori reclama la construcció d’un centre d’urgències d’atenció primària les 24 hores

HOSPITAL4“Tota la zona de
l’àrea d’influència, quan té un ma-
lalt, el primer que pensa és en
anar a Martorell”, assegura l’alcal-
de Fonollosa. L’Hospital Sant Joan
de Déu dóna servei d’atenció sa-
nitària especialitzada a 13 muni-
cipis de les comarques del Baix Llo-
bregat Nord, l'Anoia i l'Alt Penedès:
Pallejà, Sant Andreu de la Barca,
Martorell, Castellví de Rosanes,
Gelida, Sant Llorenç d’Hortons,
Masquefa, Sant Esteve Sesrovires,
Abrera, Esparreguera, Olesa, El
Bruc i Collbató. Aquest fet el con-
verteix en hospital de referència
per a 160.000 persones i amb no-

més 127 llits, unes xifres que disten
dels mínims necessaris per atendre
els ciutadans de referència.

A més, des del consistori mar-
torellenc destaquen que l’estruc-
tura física de l’equipament sanita-
ri és insuficient i lamenten les
mancances estructurals i la insufi-
ciència pressupostària, agreujada
per les retallades econòmiques.
Tot plegat fa, diuen, que l’objectiu
de donar atenció hospitalària al te-
rritori de referència no s’assoleixi,
fet que es tradueix en demores per
a la realització de proves diagnòs-
tiques i en llistes d’espera per a vi-
sites i intervencions quirúrgiques.

Un centre de referència

Fonollosa exposarà

totes les demandes

al conseller Comín

Martorell al dia

L’Hospital comarcal Sant Joan de Déu de Martorell és el centre triat per la majoria de residents a la zona nord del Baix Llobregat. Foto: Ajuntament

www.martorell.cat
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Arribem a primera hora de la
tarda al Parlament. És dia de
sessió plenària. A la planta

noble, les corredisses per anar a
votar quan sona la campana se
succeeixen. Les converses de pas-
sadissos també. I enmig d’aquesta
atmosfera ens rep el president
Puigdemont. Parlem en clau local
durant una hora i mitja. La proxi-
mitat com a fil conductor.

Ja fa setmanes que va complir el
seu primer any de mandat. Quina
nota es posa en clau metropoli-
tana?
No em poso nota. Crec que no ens
l’hem de posar nosaltres. Ens po-
séssim la que ens poséssim no
seria creïble. Si la tiréssim massa
avall, la gent diria que és falsa mo-
dèstia. Si la tiréssim massa amunt,
es diria que és sobrevaloració. La
nota l’han de posar els ciutadans i,
sobretot i en particular, els alcaldes
i alcaldesses d’aquest territori.

Amb tots ells ha demostrat tenir-
hi una bona sintonia. Per exem-
ple, l’alcaldessa de l’Hospitalet,

Núria Marín, ens deia en una en-
trevista que fa un any el diàleg
amb la Generalitat “no era possi-
ble” i que des de la seva arribada
a la presidència sí que ho és. Què
ha canviat?
No ho sé, perquè no puc respon-
dre per quina era la relació fa un
any i què és el que fa explicable
que hi hagués la situació que hi
havia. Segur que hi ha arguments
per a tots els gustos.

Potser el seu passat d’alcalde és
un factor diferencial que explica
el canvi.
El que és cert és que jo em conti-
nuo sentint alcalde. Quan vaig a
un municipi empatitzo directa-
ment amb l’alcalde o l’alcaldessa,
al marge del color polític que tin-
gui. Perquè sé que tots ells han
estat al capdavant de la societat
en uns moments molt difícils i
que són els primers responsables
que el sistema no hagi caigut. Per
tant, s’ha de ser solidari amb ells,
perquè, de fet, difícilment tenim
agendes gaire divergents de país. 

Ah no?
El que preocupa un alcalde o al-
caldessa preocupa el president de
la Generalitat. I per això jo em
poso a disposició de tots els ajun-

taments, que són la primera línia
de defensa de l’Estat del benestar.
Fer-ho forma part de la meva con-
vicció, que a més a més ve ali-
mentada per aquesta vocació
d’alcalde que jo no he deixat de
tenir. La mirada d’alcalde no es
perd mai. 

Refer ponts amb l’àrea metropo-
litana ha estat i és una de les
seves prioritats?
És una prioritat de país. L’àrea me-
tropolitana és una estructura d’Es-
tat. No hi pot haver futur de
progrés per a Catalunya sense la
realitat metropolitana, que està
cridada a jugar un rol aglutinador i
vertebrador potentíssim. Tant si
ens ho mirem des d’un punt de
vista econòmic com de coneixe-
ment, d’agenda social... L’àrea me-
tropolitana en el seu conjunt és un
pilar fonamental. Catalunya es
juga el seu futur aquí. 

Sobretot en termes econòmics,
per descomptat.
La part del PIB de Catalunya que
es concentra en aquest territori
és immensa, i la potencialitat que
té també. Només que analitzem
el teixit de centres de recerca i de
coneixement públics i privats ja
ens en fem la idea. És un dels
grans districtes europeus. Per
tant, aquesta vocació europeista
que té tot l’entorn metropolità és
el factor que el Govern no només
vol acompanyar, sinó també po-
tenciar. Comptem plenament
amb el rol que ha de jugar tot
aquest territori en la construcció
de la Catalunya del futur.

Entenc que fa referència a la Ca-
talunya independent que vostè
desitja, però estem parlant d’un
territori on, tradicionalment, l’in-
dependentisme ha arrelat poc.
No ens obsessiona fer créixer la
base independentista a l’àrea me-
tropolitana. El que és important és
que compartim allò que ja sabem
que existeix: el capteniment de-
mocràtic. Diguem-ho d’una altra
manera. Durant moltes dècades,
l’autonomisme ha governat re-
gions de Catalunya netament in-
dependentistes i no ha passat res.
És a dir, el tema no va de ser o no

ser independentista, o de ser o no
ser autonomista. Tothom pot con-
tribuir a la defensa i al sosteniment
del país. Jo no tinc cap dubte que
els ciutadans de l’àrea metropoli-
tana ja ho fan al mateix nivell que
la resta i que ho seguiran fent, hi
hagi una majoria política d’un sen-
tit o d’un altre. Perquè per sobre de
tot, el que sí que és indiscutible és
el seu compromís democràtic. 

La defensa del dret a decidir.
Exacte. Totes les enquestes que es
publiquen sobre quina és la per-
cepció dels catalans respecte del
dret a decidir indiquen que la im-
mensa majoria, el 80% i de vega-
des més, estan d’acord a fer un
referèndum. I això no prejutja que
estiguin a favor o en contra de la
independència. 

Més aviat sembla que estan divi-
dits, en aquest sentit.
Això és secundari, quan parlem de
respecte al dret a decidir. El que és
important és aquesta voluntat de
resoldre i de voler construir un es-
devenidor comú a partir de la de-
mocràcia. I aquí no hi ha diferències.
És igual la Catalunya metropolitana
que la Catalunya no metropolitana.
La Catalunya central que la Catalu-
nya perifèrica. És igual. El capteni-

Carles Puigdemont
President de la Generalitat

Arnau Nadeu
Fotografia: Neus Marmol

“La independència

no és l’objectiu, 

és l’instrument per

tenir un futur millor”

“No cal ser independentista per notar
que l’Estat espanyol ens va en contra”
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– Molta gent veu amb por el camí
cap a la independència, president.
– És clar, perquè hi ha una maquinària per
atemorir. Es diuen ridiculeses grotesques.

– Molts ciutadans se les creuen.
– No ens han de tremolar les cames.
Val molt la pena construir un nou país.

ment és el mateix. I això és una de
les coses de les quals com a país ens
hem de sentir més orgullosos. Hi ha
una solidesa de la convicció demo-
cràtica, es pensi el que es pensi, que
és el que fa fort el moviment del
dret a decidir. 

Això no li qüestiono.
[Fa una pausa]. Per tant, tot ple-
gat és el que ens fa sentir molt
esperançats pel que fa a la cons-
trucció d’aquest país. Al costat
d’aquest 80% llarg de gent que
totes les enquestes diuen que vol
un referèndum, hi ha gairebé la
mateixa xifra de ciutadans que
acceptarien el resultat d’aquesta
votació. I això són tant els del sí
com els del no. Què vol dir,
doncs? Que som una societat no
només profundament democrà-
tica, sinó també profundament
unida entorn de la idea de resol-
dre les legítimes diferències polí-
tiques a través del vot. 

En tot cas, des del món indepen-
dentista es vol fer un referèndum
per guanyar-lo, i això passa per
fer créixer la base que dóna su-
port a l’Estat propi a l’àrea metro-
politana. Què s’ha de fer?
Explicar que l’objectiu no és la in-
dependència. La independència
és un instrument, com pensàvem
que podia ser-ho l’autonomia, per
al desenvolupament de les perso-
nes, dels col·lectius, de les empre-
ses, de les famílies. Però ho hem
intentat i hem vist que el vehicle,
l’autonomia, ja no era útil. Al revés,
anava perdent capacitat de res-

posta davant dels problemes i les
demandes de la gent. Tant si par-
lem de mobilitat, de la qual l’àrea
metropolitana n’és deficitària, i de
quina manera, com si parlem
d’habitatge, de pobresa energè-
tica, de refugiats, de salut... L’ins-
trument autonomia ha caducat. A
més, està en mans d’un Estat, go-
vernat pel PP durant molts anys i
cridat a ser-ho per la dreta espa-
nyolista durant molts més, que es
dedica a anar reduint les compe-
tències i la capacitat financera de
l’autonomia. Per tant, què li diem a
la gent? 

Que cal un Estat independent?
Que per seguir prestant bons ser-
veis i garantir el futur dels fills i néts
de tots els catalans que viuen i tre-

ballen a Catalunya, ens cal un ins-
trument modern i nou. I aquest
instrument es diu Estat: Estat inde-
pendent. Però és un instrument.
L’objectiu continua sent el mateix.
Així com al principi l’autonomia va
donar resposta a les esperances de
molta gent i va poder desplegar
una xarxa de centres de salut, edu-

catius i d’infraestructures territo-
rials i comarcals molt poderosa,
l’Estat és l’instrument que pot
donar resposta als desafiaments
del segle XXI. 

Expliqui’s.
L’exigència de la societat catalana,
cada vegada més internacionalit-
zada, que sent propis els desafia-
ments com el canvi climàtic, les
crisis humanitàries i la lluita per la
democràcia i la pau al món, fa ne-
cessària un altre instrument. Hi ha
un desig d’insubornable moderni-
tat en tots els catalans, pensin el
que pensin. De país modern, di-
guem-ne. I per donar resposta a
aquesta aspiració de modernitat,
que històricament sempre ha tin-
gut Catalunya, avui l’instrument es
diu Estat. És l’explicació d’això el
que farà que molta gent entengui
que, tingui la identitat que tingui,
cosa que és innegociable, l’instru-
ment per respondre i donar espe-
rança i oportunitats de futur es diu
Estat propi. 

Vostè parla d’esperança i d’opor-
tunitats, però molta gent veu
amb por el camí cap a la indepen-
dència. I no sé si la via unilateral
per arribar-hi hi ajuda gaire.
La por paralitza. És un instrument
al servei del conservadorisme més
retrògrad, del poder clàssic, que
amb la por en fa prou per paralit-
zar. Però crec que a això ens hi hem
de sobreposar tots. Jo el primer,
com a president, però seguida-
ment tothom. Aquí no ens han de
tremolar les cames. Perquè val la

pena, val molt la pena, que inten-
tem construir un país en el qual pu-
guem sentir que l’Estat no ens va
en contra, com passa ara.

No tothom comparteix aquesta
visió.
Bé, jo crec que avui a Catalunya no
cal ser independentista per perce-
bre que l’Estat espanyol ens va en
contra. Qui agafa el tren cada dia
sap de què parlo, per exemple.
Però és veritat que cal tenir coratge
per sobreposar-se a les campanyes
de la por que ens fan. Que si per-
dràs la pensió, que si no podràs
anar a visitar els teus parents de
fora, que si no podràs parlar en cas-
tellà... Un seguit de ridiculeses gro-
tesques, vaja.

Però que molta gent es creu.
És clar, perquè hi ha tota una ma-
quinària de propaganda orientada
a la política de la por. I no hi ha res
més allunyat de la llibertat i de la
democràcia, siguis independen-
tista o no, que la por i l’actuació en-
caminada a construir una narrativa
per atemorir la bona gent. És injust,
a més a més. Perquè és clar que la
gent pot tenir motius per estar pre-
ocupada... ¿Però que no ho està ja
avui en dia per les pensions, per ex-
emple? Qui espanta les pensions
avui? No és pas l’independentisme.
És un Estat espanyol que va bui-
dant la guardiola d’una manera
que tothom sap que posa en risc el
sistema. I això no ho està fent l’in-
dependentisme. Ho està fent l’u-
nionisme. 

Potser s’hauria d’explicar millor,
doncs.
El que ens agrada explicar sempre
és que l’Estat català del futur no pot
cometre l’error de l’Estat espanyol,
el qual té territoris que senten que
els va en contra. L’Estat català ha de
ser el de tots els catalans, pensin el
que pensin. Se sentin espanyols o
se sentin d’un altre origen, perquè
això és innegociable. Però l’Estat
l’han de sentir com a propi. 

Com s’aconsegueix això?
Garantint que quan necessitin de
l’Estat un bon servei de Rodalies, el
tinguin. Que quan necessitin de
l’Estat unes bones pensions, les
tinguin dignes. Que quan necessi-
tin de l’Estat un bon salari mínim,
el tinguin. Que quan necessitin tot
un seguit de prestacions per com-
petir amb altres territoris europeus

on la seva administració sí que els
ajuda, l’Estat respongui. Que quan
exigeixin un model energètic amb
uns preus de l’energia adequats,
l’Estat hi sigui. Amb tot, un Estat
que vetlli pels interessos de tots els
catalans i que no els pregunti de
quina manera pensen. Avui sabem
tristament que l’Estat espanyol sí
que ens pregunta si som d’una
manera o d’una altra, com ha de-
mostrat amb les beques, per ex-
emple. ¿Per què els estudiants
catalans han hagut de rebre més
tard que la resta d’estudiants d’Es-
panya l’import de les beques al
qual tenien dret? 

Vostè què creu?
Per què són catalans? Aquest error
que comet l’Estat espanyol de dir-
nos que, per ser espanyols, primer
hem de deixar de ser catalans,
nosaltres no el cometrem. Aquest
és el gran atractiu de construir un
nou Estat independent: que el pot
fer la gent, pensi el que pensi. No
cal ni tan sols sentir-se catalanista
per poder participar en la decisió
de com serà l’Estat que governarà
la teva vida. No cal. No estem da-
vant la construcció d’un Estat iden-

titari. Ningú et demanarà deixar-te
de sentir espanyol per construir i
participar activament de l’Estat ca-
talà. No t’ho demanarà ningú. Al
contrari, serà un Estat modern. 

N’hi ha prou amb aquesta argu-
mentació per vèncer la por de la
qual parlàvem abans?
Bé, jo crec que aquesta és la forta-
lesa en la qual podem basar-nos
per desconstruir les campanyes de
la por. Per lluitar contra la propa-
ganda injusta dissenyada per es-
pantar la bona gent d’arreu del
país. I és aquesta fortalesa la que
també explica la força, encara ara,
del nostre moviment, malgrat
tenir-ho tot en contra.

[Continua a la pàgina següent] 4

“Ningú et demanarà

que et deixis de

sentir espanyol per

construir i participar

de l’Estat català”

“Qui espanta les 

pensions avui és 

l’Estat espanyol, 

que les posa en risc 

buidant la guardiola”



| 18 línianord.cat Març 2017 Entrevista

Acabem preguntant 
al president si, una vegada
finalitzi el mandat, li agradaria 
tornar a ser alcalde de Girona:

“Jo tota la vida em sentiré alcalde. 
Va ser una etapa molt feliç. Però des que
sóc president de la Generalitat la meva
vida ha canviat radicalment, i Girona està
en molt bones mans. Si quan acabi el
mandat tinc la possibilitat de fer política
en majúscules, no la descarto. Però ja 
ho veurem. Això no interessa a ningú, 
perquè ja no seré president. [Somriu]”

3[Ve de la pàgina anterior]

Un dels llocs on sembla que el pro-
cés independentista s’està vivint
més a flor de pell és l’Hospitalet de
Llobregat. Almenys és on en els úl-
tims mesos hi ha hagut més epi-
sodis de certa crispació política.
Què cal fer per evitar aquestes si-
tuacions?
En primer lloc, condemnar de ma-
nera inequívoca qualsevol agres-
sió, vingui d’on vingui, cosa que
nosaltres hem fet sempre. I, segui-
dament, no treure’n conclusions
abans d’hora. Cada cas s’ha d’estu-
diar. Siguem curosos. Justament, si
una cosa explica la fortalesa del
moviment independentista és que
és profundament pacífic i pacifista. 

Les manifestacions de l’Onze de
Setembre ho corroboren.
Mobilitzar més d’un milió i mig de
persones durant sis anys consecu-
tius sense cap incident, cap vidre
trencat, cap pintada, cap contenidor
cremat... No ho pot dir tothom.
Quan l’unionisme espanyolista ha
volgut competir i ha aplegat gent,
jo hi he vist molta agressivitat. S’han
fet campanyes molt agressives con-
tra el president Mas, per exemple,
dient que mereix un bon afusella-
ment... S’han dit coses molt gruixu-
des. Per sort, la immensa majoria de
la gent d’aquest país fa molts anys
que va fer una aposta per la pau, en
un moment que potser altres mo-
dels apostaven per la força.

Això no treu, però, que hi puguin
haver moments i ciutats amb més
tensió que altres.
Tenim un país on la convivència no
només està garantida, sinó que en
alguns punts és exemplar. Però de
casos aïllats d’agressions n’hi haurà
tristament sempre, i s’han de per-
seguir. I si quan condemnem els
culpables veiem que algú està in-
tentant introduir elements de cris-
pació i de violència a la vida política,
se l’ha de castigar. Però alerta, que
potser podem tenir sorpreses.

Quines?
Ja sabem què ha passat amb tot el
tema de la guerra bruta... Potser
també hi ha algú a qui li pot inte-
ressar que hi hagi un clima de cris-
pació a Catalunya. Per descomptat,
a l’independentisme no.

Parlant de processos independen-
tistes, en aquest cas locals, on fa
temps que hi ha debat sobre la
possible creació d’una nova co-
marca és al Baix Llobregat Nord.
Ho veuria amb bons ulls vostè?
D’entrada, el que hem de fer és ser
molt respectuosos amb les dinàmi-
ques que vénen del territori. Sem-
pre escoltar i no tancar-nos mai a
res. Però aquest tipus de coses han
de ser fruit de consensos. ¿Per què

hem arribat a aprovar la Llei d’Aran,
que a més reconeix el dret a decidir
de la Vall d’Aran? Perquè al final hi
ha hagut un enorme consens al ter-
ritori i també al Parlament al res-
pecte. Per tant, si en algun moment
el mapa comarcal s’ha de moure, es
mou. La distribució territorial no és
sagrada, però cal consens.

Pel que fa a la possibilitat de reco-
nèixer el Baix Llobregat Nord com
una nova comarca, però, concre-
tament què en pensa?
No li sé dir, ara mateix. Això de-
pendrà de quin sigui el grau de
maduresa del consens territorial al
respecte. Però si això es produeix, si
hi ha un profund sentiment de co-
marca al Baix Llobregat Nord, el que
ja ha demostrat aquest Parlament
és que en serà sensible. Quan això
ha passat, vegi el cas recent del Mo-
ianès, aquest Parlament ha respost.

Deixem el nord i parlem del sud. Al
Delta del Llobregat i també a la
zona d’Esplugues, una de les prin-
cipals preocupacions és la contami-
nació, provocada majoritàriament
per l’alta densitat del trànsit. 
Aquest és un dels temes que també
preocupen més els governs, no
només el nostre. Qualsevol execu-
tiu endreçat està preocupat pel
tema mediambiental, i en particu-
lar per la contaminació. Perquè
sabem que té uns efectes directes
sobre la salut dels nostres ciuta-
dans. És evident que combatre-la
ha de ser objecte d’una política
d’Estat que han d’engegar les ad-
ministracions responsables.

La Generalitat no?
Tristament, nosaltres tenim compe-
tències molt limitades al respecte,
però les que tenim les exercim al
màxim. De fet, hem subscrit l’acord
de París sobre el canvi climàtic i
tenim clar que la mobilitat, bàsica-
ment la de vehicles que funcionen
amb combustibles fòssils, és la pri-
mera causa de la contaminació.

Què s’hi pot fer?
Hi ha un seguit de mesures de xoc,
algunes de les quals acordades re-
centment, per poder-ho mitigar,
però hem de mirar a llarg termini.

Què hi veu?
Una imperiosa necessitat de canvi
de model energètic. I això només ho

podrem fer si tenim un país orientat
cap aquí. I la pregunta és: Espanya
ho està?

Els ecologistes diuen que no.
És que la resposta és no. Hi ha una
hiperprotecció dels grans lobbies
energètics. Aquest és un motiu clar
per dotar-nos d’eines que ens per-
metin impulsar un canvi de model
energètic que vagi orientat al cent
per cent cap a les energies renova-
bles i netes. Això és innegociable i
s’ha de fer, encara que sabem
també que el vehicle elèctric s’aca-
barà imposant en els pròxims anys
i que canviarà completament el
paisatge. Si tenim una flota de ve-
hicles elèctrics majoritària, els ni-
vells de contaminació cauran en
picat. Però, malgrat això, haurem de
seguir contribuint a reduir els efec-
tes del canvi climàtic, que és una de
les coses que un país ha de tenir
com a primera prioritat.

De la mateixa manera que la lluita
contra els efectes de la crisi.
També.

A Cornellà, l’alcalde Balmón ens
deia en una entrevista que els
ajuntaments s’han sentit “molt
sols” a l’hora de fer front a aques-
tes situacions, en al·lusió a la Ge-
neralitat. Vostè que també ha
estat alcalde ho comparteix?
Jo no em vaig sentir mai sol, pel
que fa a la Generalitat. Hi tenia dis-
putes, però sempre que vaig ne-
cessitar la seva col·laboració va
respondre. Una altra cosa és que la
resposta no fos la que jo esperava o
que no es tingués potència per fer-
la més gran. Però a mi, com a al-
calde, em van anar molt bé les
polítiques que va endegar la Gene-
ralitat per intentar que els habitat-
ges buits propietat dels bancs
poguessin passar a mans dels ajun-
taments, per exemple. 

Altres exigeixen més.
Quan tenim possibilitats de fer les
coses i tenim recursos, les fem. Ara
bé, els recursos que generem a Ca-
talunya tristament no es poden
mobilitzar prou a favor de les polí-
tiques que necessitem. De totes
maneres, en conjunt, l’esforç que
hem aconseguit sindicar ajunta-
ments i Generalitat crec que ex-
plica perquè avui podem dir que
hem atès tants milers de famílies,
que hem evitat tants desnona-
ments, que hem aguantat bé el
cop i que podem mirar endavant.

Hi ha qui s’ha quedat enrere.
No diré que ho hem fet tot bé. Pot-
ser no hem arribat prou lluny en
moltes coses, però la voluntat de
mobilitzar tot l’esforç que fan els ca-
talans, sobretot fiscal, a disposició
de les emergències que té el país
no ens la pot discutir ningú.<

“Per combatre 

la contaminació

necessitem un Estat

que impulsi un canvi 

de model energètic”

“Ningú ens pot discutir la voluntat
de fer front a les emergències socials” 
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MOBILITAT4Sant Andreu de la
Barca i Castellbisbal estaran uni-
des, també, per autobús. Els dos
ajuntaments van instar, a finals
de l’any passat, al Servei Terri-
torial de Transports de Barcelo-
na, que depèn de la Generalitat,
a fer efectiu aquest servei que fa-
ciliti l’accés als pol·lígons in-
dustrials que envolten els dos
municipis. Ara, la Generalitat ha
aprovat la posada en marxa del
nou servei de transport.

L’acord estipula que les tres
administracions es repartiran a
parts iguals els més de 60.000
euros anuals previstos per a fi-
nançar el servei. L'alcalde de
Sant Andreu de la Barca, Enric
Llorca, ha destacat que “la po-
sada en marxa de la nova línia
permetrà acostar serveis als ciu-
tadans dels dos municipis” i ha
recordat que a partir de la seva
posada en funcionament, els
veïns de Castellbisbal tindran
més a prop l'estació de Ferroca-

rrils de Sant Andreu i els de
Sant Andreu l'estació de Renfe
de Castellbisbal.

Des de Castellbisbal, l’alcal-
de Joan Playà, ha subratllat que
“la nova línia suposarà aug-
mentar de la freqüència de pas
del transport públic entre els dos
municipis”. Ara els dos ajunta-
ments i la Generalitat estan aca-
bant de definir el recorregut i la
situació de les parades de la

nova línia, que està previst que
comenci a funcionar durant el
mes de maig.

La prioritat és que la línia
d’autobusos recorri els dos nu-
clis urbans, els polígons indus-
trials de Sant Vicenç i del Llo-
bregat, l’estació de Renfe de
Castellbisbal i l’estació del Palau
de FGC. Els beneficiats seran els
estudiants de Sant Andreu de la
Barca a la UAB.

Un comboi del transport urbà a Sant Andreu. Foto: Línia Nord

Sant Andreu i Castellbisbal 
es connectaran amb autobús

» La Generalitat aprova la posada en marxa d’aquest servei
» Els dos municipis i el Govern es repartiran el cost de la nova línia

Una jornada de diversitat
per fomentar la convivència

FESTA4L’esplanada del mercat
setmanal va acollir, el 19 de
març passat, la primera jornada
de la diversitat, fins ara cone-
guda com a mostra intercultu-
ral. La jornada va servir per als
assistents poder conèixer la ri-
quesa cultural i gastronòmica de
les diferents nacionalitats que
conviuen a la ciutat. Durant tot
el matí es van poder degustar
plats i gaudir de balls típics de
diferents països a càrrec dels
mateixos veïns.

L’Ajuntament de Sant An-
dreu de la Barca va col·locar

uns plafons informatius on els
ciutadans van poder comprovar
el lloc de procedència dels resi-
dents a la ciutat. L’estudi, fet
per l’Ajuntament, demostra que
hi ha ciutadans de 70 naciona-
litats diferents i dels pobles d’a-
rreu de l’Estat espanyol. “És un
element més que ens ajuda a co-
nèixer-nos millor entre els
veïns”, apunta l’alcalde Llorca.

Una de les dades rellevants
de l’estudi fet per l’Ajuntament
és que dels 29.000 habitants no-
més han nascut a la ciutat poc
més de 5.000 persones. 

La gestió del Banc d’Aliments,
entre l’Ajuntament i Creu Roja
SOLIDARITAT4L’Ajuntament de
Sant Andreu de la Barca i Creu
Roja Baix Llobregat Nord han
arribat a un acord per gestionar,
de forma conjunta, el Banc d’A-
liments del municipi. Un dels
serveis que ofereix és de suport
a l’alimentació que fa el consis-
tori amb les persones més vul-
nerables arran de la crisi.

Des del mes de setembre
passat, el Banc d’Aliments està
situat en les dependències mu-
nicipals del número 25 del ca-
rrer del Doctor Vila. L’alcalde
Enric Llorca assegura que “des

de l’Ajuntament s’ha fet un gran
esforç perquè aquest banc d’a-
liment sigui viable”.

El Banc d'Aliments de Sant
Andreu de la Barca va atendre
l’any passat un total de 933 per-
sones i va repartir 38.133 quilos
d'aliments i productes d’higiene
de primera necessitat entre els
ciutadans. El sistema d’entrega
d’ajuts a les famílies és per punts
que es bescanvien per aliments
necessaris. “És un sistema acor-
dat amb l’Ajuntament”, apunta
el president de Creu Roja Baix
Llobregat, Pedro Juan Martínez. 

Detenen un veí acusat
d’estafar 100.000 euros

SUCCESSOS4Els Mossos d’Es-
quadra de la Unitat d’Investiga-
ció de la comissaria de Martorell
van detenir home, de 43 anys i
que operava en una entitat as-
seguradora de Sant Andreu de la
Barca, com a pressumpte autor
d’una estafa de 100.000 euros a
prop de 200 clients. L’home
oferia un descompte en l'im-
port de la pòlissa si la pagaven en
metàl·lic i quan aconseguia els
diners la donava d’alta, els lliu-

rava un rebut i immediatament
la cancel·lava i, per tant, els
clients no quedaven coberts.

L’acusat va utilitzar els comp-
tes bancaris, sense el seu con-
sentiment, de fins a 12 familiars
seus, alguns d’ells ja morts, per
a obrir i tancar les pòlisses fictí-
cies que els clients havien pagat
en efectiu. El detingut va passar
a disposició judicial després de
la denúncia presentada a la Po-
licia Local de la ciutat.

Successos | Incendi en un habitatge
La manca de manteniment de neteja en el tub d’una xemeneia va ser 
la causa d’un incendi que va iniciar-se en un habitatge de l’avinguda

dels Pirineus, segons Sant Andreu Televisió. Una dotació de Bombers
va intervenir-hi i va desallotjar dues persones d’edat avançada.

Un moment de la jornada de diversitat. Foto: Jordi Milián
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OBRES4L’Ajuntament d’Olesa
ha posat fil a l’agulla per execu-
tar un dels projectes somniats:
el cobriment de la riera de Can
Carreras. L’equip de govern del
Bloc Olesà estudia com finançar
l’obra tenint en compte que es va
quantificar, fa cinc anys, en
2.150.000 euros.

La urbanització del cobri-
ment de la riera de Can Carre-
ras és, segons l’alcaldessa Pilar
Puimedon, “una actuació fona-
mental per a la millora de la
qualitat de vida dels veïns del
barri”. Comportarà dues inter-
vencions: l’adequació de la il·lu-
minació i el mobiliari al nou ca-
ràcter urbà i central del vial, i la
col·locació de senyalització, pas-
sos de vianants i voreres d'am-
plada adequada.

Aquesta actuació suposarà
millorar la comunicació del nu-
cli antic amb el carrer d’An-
selm Clavé i la consolidació d’un
nou eix estructural urbà. A més,

la urbanització permetrà crear
nous aparcaments en el viari, i
donar resposta a les necessitats
existents a la zona.

El govern municipal pretén
actualitzar el primer estudi per
tal de revisar-ne els costos i
avaluar-ne així la possibilitat
d’executar-lo abans d’acabar el
2018. Per això, n’ha demanat un
estudi tècnic complementari. 

En aquest sentit, l’alcaldessa

d’Olesa, Pilar Puimedon, ha jus-
tificat la decisió  assegurant que
“cal revisar-ne el primer estudi:
no només per actualitzar-ne els
costos sinó també per fer-ne un
repàs global exhaustiu”. 

L’actuació es va incloure dins
el projecte d’intervenció integral
al nucli antic d’Olesa, subven-
cionat per la Llei de Barris de la
Generalitat i el termini d’exe-
cució acaba a finals del 2018. 

La riera de Can Carreras travessa el nucli antic d’Olesa. Foto: Línia Nord

El cobriment de la riera de Can
Carreras torna a estar a l’agenda

HABITATGE4Les gestions rea-
litzades per l’Ajuntament de
Sant Esteve Sesrovires ha pro-
vocat que la venda dels pisos de
Ca n’Amat entri en la seva fase
final d’execució.

De la promoció de 75 pisos
en el sector A Migdia de Ca
n’Amat, 43 havien anat a parar
a mans de la SAREB arran de la
crisi del sector immobiliari i es-
taven desocupats. Finalment,
la majoria d’aquest habitatges ja
estan venuts. Només queden
16 pisos pendents d’escripturar-
se, però tot i així ja tenen signat
el document de reserva per part
de les persones interessades en
la seva adquisició.

Fa dos anys, el Ple va votar
l’aprovació inicial de les bases
per a l’adjudicació dels 43 pisos
a uns preus notablement re-
baixats respecte a la convocatò-
ria del 2012. L’Ajuntament tam-
bé ha demanat en reiterades
ocasions a la SAREB, propietà-
ria dels immobles, que els pisos
s’oferissin en lloguer per poder

donar-los sortida, però el cone-
gut com a banc dolent es va ne-
gar a passar-los del règim de
compra al règim de lloguer.

El consistori no ha participat
en la comercialització dels pisos,
ja que aquesta l’ha portat di-
rectament la SAREB com a ti-
tular de la propietat. Però per fa-
cilitar als veïns interessats, l’A-

juntament va habilitar un espai
municipal per a la presentació
de les sol·licituds. 

Els veïns del municipi han
mostrat la seva satisfacció per-
què han vist, molts d’ells, la
possibilitat de seguir vivint a la
mateixa urbanització de ca n’A-
mat o en el mateix terme mu-
nicipal de Sant Esteve.

Habitatges del sector A Migdia de ca n’Amat. Foto: Ajuntament

L’Ajuntament desencalla 
la venda de pisos de ca n’Amat

Teatre | Mònolegs amb l’actriu Pepa Lavilla
L’actriu Pepa Lavilla va interpretar al Casino quatre contes de Mercè Rodoreda.
La funció va consistir en una sèrie de monòlegs de quatre personatges 
femenins molt diferents en el marc del Dia Internacional de la Dona 
Treballadora. També es va fer una sortida a l’Espluga de Francolí.

Sant Esteve Sesrovires

Cultura | Concurs fotogràfic amb motiu del Dia Mundial de l’Aigua
Els alumnes de les escoles i instituts d’Olesa han participat en un concurs fotogràfic de la Comunitat Minera
Olesana amb el procés de potabilització de l’aigua com a fil conductor. Els guanyadors han estat  Daniel Na-
varro (5è de Primària, Escola Puigventós), en categoria primària; Biel Moreno (1r ESO, Escola Daina Isard),

en categoria Secundària i Pau Bonastre (1r Batxillerat, Escola Daina Isard), en categoria Batxillerat.

S’esfondra una part de 
la façana de Cal Puigjaner

PATRIMONI4La part posterior
de la façana de l’edifici munici-
pal de Cal Puigjaner, del núme-
ro 18 del carrer  de Creu Reial, es
va esfondrar parcialment l’11 de
març passat, sense cap risc per
a vianants ni els edificis adja-
cents. Els serveis tècnics muni-
cipals analitzen les causes de
l’esfondrament. En la fase de
diagnòstic, la façana no presen-
tava signes de risc imminent. 

Ara s’intervindrà per desen-
runar, consolidar i protegir la
zona afectada i s'iniciarà la lici-
tació del projecte de restauració
com estava previst.

Cal Puigjaner és un casal do-
cumentat des de l'any 1548. Des-
prés de pertànyer a diverses fa-
mílies, va passar mans dels Puig-
janer al segle XVIII. L’edifici, que
consta de dues plantes, va ser
molt mortificat en el segle XIX.

Sorteig dels pisos de lloguer
social de l’antiga caserna

HABITATGE4L’Ajuntament i l’A-
gència Catalana de l’Habitatge
van sortejar, el 21 de març, 12 pi-
sos de lloguer social construïts a
l’antiga caserna, que són pro-
pietat de la Generalitat. El sor-
teig públic va tenir lloc al con-
sistori amb la presència de la ma-
joria de famílies sol·licitants.
Del total de 94 aspirants als 12

pisos, 81 entraven al sorteig i di-
rectament 13 demandants pas-
saven a la llista d'espera per no
complir el requisit de tenir tres
anys d'empadronament.

Els dotze pisos, del bloc 1 del
grup Santa Oliva I, tenen tres
dormitoris, amb unes superfícies
útils de 65 metres quadrats apro-
ximadament.  

EQUIPAMENTS4L’Ajuntament
ha realitzat millores en el Centre
d’Atenció Primària (CAP) i en
l’Sputnik, el punt d’informació
juvenil, per valor de 13.459,53
euros. En els dos casos s’ha trac-
tat de reparacions del sistemes
de climatizació dels equipa-
ments. Així mateix, també s’ha
revisat el sistema elèctric de la
sala Domènech i Estapà.

El consistori ha solucionat
l’avaria que patia el sistema de
climatizació de l’Sputnik. En
aquest cas, només ha calgut
substituir un dels seus elements,
concretament la unitat exterior.
Aquesta reparació ha tingut un
cost de 1.605,62 euros.

Els tècnics municipals tam-
bé han revisat el sistema elèctric
de la sala Domènech i Estapà i
van donar l’ordre per a la ins-
tal·lació d’un nou diferencial.
Aquestes millores formen part
d’un seguit de mesures que està
duent a terme l’Ajuntament de
per mantenir en bon estat els di-
ferents equipaments.

Millores de
climatizació al
CAP i a l’Sputnik

La ‘cantaora’ local
Rosalía presenta
el seu primer disc

MÚSICA4Rosalía Vila (Sant Es-
teve Sesrovires, 1993) acaba de
presentar el seu primer treball
Los Ángeles (Universal) al fes-
tival Guitar BCN. La cantant,
amb una veu versàtil, va conèi-
xer el compositor, guitarrista i
productor Raül Fernández Re-
free fa un parell d’anys i, des d’a-
leshores, han enfortit una ma-
nera diferent de mostrar el fla-
menc des del respecte però tam-
bé la transgressió inherent del
seu entorn cultural i de la seva
edat. A la sesrovirenca, que
apunta alt, ja se la compara amb
Sílvia Pérez Cruz o Christina
Rosenvinge.
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ENSENYAMENT4La consellera
d’Ensenyament, Meritxell Ruiz
i l’alcalde d’Abrera, Jesús Na-
harro, van inaugurar oficial-
ment a principis de mes l’Esco-
la Josefina Ibáñez, la tercera
del municipi, ubicada al carrer
d’Esparreguera. El nou equipa-
ment ha tingut un pressupost de
3,5 milions d’euros, i és un cen-
tre d’una línia –excepte a quart
de primària, on hi ha dos grups–
amb 227 alumnes matriculats.

“El patrimoni  més important
que podem deixar als fills és l’e-
ducació. Inaugurar una nova
escola vol dir que el país fa una
inversió important pel país”,
així s’expressava la consellera
Ruiz durant l’estrena de l’equi-
pament a Abrera.

El curs 2010-2011 va iniciar
el seu funcionament la tercera
escola del municipi, amb el nom
provisional d’Escola Abrera.
Fins al curs 2015-2016, el cen-
tre va estar ubicat en un dels pa-
tis de l’Escola Ernest Lluch. I el
curs 2016-2017 es va començar
a l’edifici nou, inaugurat ara. El

cost de les obres s’eleva a tres
milions d’euros.

L’escola compta amb un edi-
fici de tres plantes amb les au-
les d’infantil i de primària. Hi ha
17 aules, biblioteca, gimnàs,
despatxos, lavabos, menjador i
cuina. L’edifici d’infantil té un
pati diferenciat per als més pe-
tits i hi ha una pista poliespor-

tiva amb una superfície total
de 2.800,16 metres quadrats.

Josefina Ibáñez Del Río
(1909-2009) va ser mestra du-
rant més de 30 anys a l’antiga
Escola del Suro i era coneguda
com La Señorita. Veïna del ba-
rri de Santa Maria de Vilalba, va
morir a 100 anys. El nom va ser
escollit per votació popular.

La consellera Ruiz durant la inauguració del centre. Foto:Ajuntament

La consellera Ruiz inaugura
l’Escola Josefina Ibáñez

SUCCESSOS4Dos agents de la
Policia Local van patir ferides
mentre perseguien els tres ocu-
pants d’un Audi A4 familiar de
color vermell que havia estat
robat a Castelldefels. 

Un veí va trucar a la centra-
leta de la Policia Local perquè va
veure moviments sospitosos en
un carrer del centre de la pobla-
ció. Quan els agents el van in-
terceptar, el conductor va esca-
par a tota velocitat conduint pels
carrers en contra direcció. En
plena persecució, els fugitius
van xocar contra un dels vehicles
policials i van ferir dos agents que
els anaven al darrere per detenir-
los. L’arrest es va produir després
que un dels agents disparés trets
a l’aire de manera intimidatòria. 

La Policia Local va poder
detenir dos dels tres fugitius, de
nacionalitat xilena, mentre que
el tercer implicat va ser detin-
gut pels Mossos d’Esquadra
en una operació conjunta amb
la resta de policies locals de la
zona que estava activada des de
fa unes setmanes.

Ferits dos agents
de la Policia Local
en una persecució

El consistori
instal·la 8 caixes
per a ratpenats

MEDI AMBIENT4L’Ajunta-
ment ha instal·lat a diversos
punts de la ciutat vuit caixes
niu per a ratpenats. Aquests
elements estan especialment
dissenyats per acollir colònies
del gènere Pipistrelu. D’aquesta
manera, segons el consistori, es
podrà controlar la població de
mosquits. 

Les caixes tenen una petita
obertura a la part inferior, de
mida adequada per a aquest ti-
pus de ratpenat, i per dins està
pensada per a que s’hi acomo-
di una colònia de uns 20 o més
individus. Les caixes s’han ins-
tal·alt de dues en dues perquè
sigui més fàcil al seva ocupació. 

Salut | 18a Caminada de primavera fins a Montserrat 
El pròxim diumenge 9 d’abril, Abrera celebrarà la tradicional caminada de primavera amb un 

recorregut a peu de 16,4 kilòmetres fins al monestir de Montserrat. La sortida tindrà lloc a les 7 del
matí des del pavelló esportiu d’Abrera. Les inscripcions es poden fer de forma gratuïta al web de 

l’Ajuntament o al Centre Aquàtic Municipal abans del 4 d’abril o si s’arriba a 500 inscrits. 
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Catalunya ha aconseguit re-
duir a només 40 minuts el
temps que triga un pa-

cient amb ictus des del moment
que arriba a l’hospital fins que se
li aplica el tractament d’urgència.
Això ha fet que l’Organització
Mundial de la Salut vulgui ex-
portar el model català a tota la
Unió Europea. Catalunya també
és el primer sistema sanitari eu-
ropeu que pot detectar la Im-
munodeficiència Combinada
Greu als nounats, una terrible
malaltia genètica també cone-
guda com a “nens bombolla”.
Són dos exemples de com, quan
les administracions catalanes
tenen llibertat suficient, poden
posar en pràctica models de re-
ferència al món.

Desgraciadament, fins i tot
en Salut, un àmbit teòricament
transferit en la seva totalitat a la
Generalitat, l’Estat boicoteja i ai-
gualeix totes les iniciatives cata-
lanes. Per començar, amb una

política devastadora de retalla-
des que obliga a assumir la res-
ponsabilitat de la inversió en
Salut i Educació a les comunitats
autònomes, mentre partides es-
tatals com Defensa s’han man-
tingut gairebé intactes.

De fet, els contraris a la inde-
pendència fan gala d’un cinisme
inaudit quan neguen les quali-
tats del nostre sistema sanitari o
fan encara una cosa més greu:
gosen actuar contra l'estat del
benestar i la cohesió social per
defensar la seva idea nacional de
la unitat de l'Estat (“Les hemos
destrozado el sistema sanitario”).
És inevitable: la lluita pels drets
sempre ha topat, arreu, amb els
reaccionaris a qui beneficia l'’sta-
tus quo’. Si no se'n surten, per
sort, és gràcies als milers de pro-
fessionals que, malgrat l'esca-
nyament pressupostari, cada dia
es lleven i treballen amb em-
penta i amb una gran dedicació
i sacrifici per servir els seus con-

ciutadans i, malgrat tot, garantir-
los un dels millors sistemes sani-
taris del món.  

Per què molts professionals
sanitaris creiem que la indepen-
dència és el millor instrument
per garantir la salut dels nostres
conciutadans? La raó de fons és
que, a la República Catalana, le-
gislarem d'acord amb les nostres
necessitats específiques, sense
ser impugnats de forma perma-
nent. Aquesta raó de fons té tres
conseqüències operatives: po-
drem procurar un model de ges-
tió cada cop més eficient,
podrem dedicar més part de la
riquesa produïda al sistema de
salut i podrem recuperar la retri-
bució als professionals del món
sanitari.

El projecte de llei d'accés uni-
versal a l'assistència sanitària, en
tràmit al Parament, estableix so-
lemnement que totes les perso-
nes residents a Catalunya tenen
dret a l'assistència sanitària pú-

blica a càrrec del Servei Català de
la Salut (CatSalut), restablint al
nostre territori la universalització
de l’assistència sanitària. Un cop
aprovada, haurem d’esperar el
tradicional recurs al Tribunal
Constitucional, que suspendrà
automàticament l’esperança de
milers de persones durant sis
mesos més. Si fóssim indepen-
dents, la Llei ja estaria en vigor.

La nova República Catalana
ens presenta l'oportunitat de
convertir la transparència en eix
fonamental de la gestió pública,
amb la màxima exigència de-
mocràtica. Aquesta transparèn-
cia en l’ús dels recursos públics
del nostre sistema sanitari és el
que haurà de garantir a tots els
ciutadans de Catalunya la millor
assistència possible a tots els ni-
vells al llarg del temps.

Qui dubta que, amb la inde-
pendència, tenim l'oportunitat
de fer realitat un sistema sanitari
millor? Un sistema on es parli

d’inversió més que no pas des-
pesa en Salut? La capacitat dels
professionals catalans, la recerca
i la docència al màxim nivell són
el fonament d'aquesta aspiració.
La construcció de la Salut de la
República Catalana ha de per-
metre crear un sistema de tot-
hom i per a tothom basat en els
principis bàsics d’equitat, quali-
tat, sostenibilitat i universalitat.  

Pere Joan Cardona
Metge

Opinió

La independència és la millor garantia per legislar segons les nostres necessitats, 
sense ser impugnats de forma permanent, i així garantir una gestió cada cop més eficient

República i salut per a tothom
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Presenten candidatura per 
al Geoparc de la zona central

PATRIMONI4L’Ajuntament
d’Esparreguera demanarà a la
Unesco formar part del Geoparc
de la Catalunya Central. Pre-
sentarà candidatura del ba-
rranc de Roques Blaves, un dels
indrets més preuats del muni-
cipi i que està a tocar del Geo-
parc de la Catalunya Central, a
menys de 500 metres. És dels
indrets més espectaculars de tot
Catalunya, des del punt de mira
de la geologia.  

El regidor de Cultura, José
Manuel Ortí, assegura que “és
una proposta de l’Ajuntament

que volem presentar perquè
considerem que indirectament
ja hi formem part”.

El barranc de les Roques
Blaves té una espectacularitat
paisatgística, pels propis colors
de la natura. S’hi combinen els
colors grisos-blavosos i els ro-
gencs de diferents roques, amb
el verd de la vegetació. Geològi-
cament, és la conseqüència d’u-
na fractura de grans dimen-
sions. Les llicorelles que hi apa-
reixen tenen gairebé 300 milions
d’anys d’antiguitat i tenen un
gran valor patrimonial. 

Medi Ambient | Restringeixen l’accés al Pla del Puig
L’Ajuntament d’Esparreguera ha instal·lat una tanca a la pista forestal que arriba
fins al pla de l’església de Santa Maria del Puig, amb la finalitat d’evitar robatoris 

i actes vandàlics a l’àrea de lleure així com a l’església de Santa Maria del Puig. 
La tanca és oberta de divendres i diumenge, i és tancada entre setmana.

MANIFESTACIÓ4Prop d’un cen-
tenar de persones van manifes-
tar, el 15 de març passat, davant
de l’Ajuntament per demostrar
el seu desacord amb la voluntat
del govern municipal d’exter-
nalitzar la gestió de la Residèn-
cia Can Comelles. La manifes-
tació va ser convocada pel comitè
unitari de treballadors de l’A-
juntament d’Esparreguera, in-
tegrat pels sindicats UGT, CCOO
i SPPM-CAT. El govern munici-
pal, però, garanteix que es man-
tindran els llocs de treball i les
condicions laborals.

Actualment, a la residència,
de titularitat municipal, hi resi-
deixen 123 persones. Ara, l’A-
juntament estudia posar en
marxar una encomana en favor
de l’empresa Sumar Empresa
d’Acció Social, SL per especia-
litzar el model d’atenció i agi-
litzar la gestió de la residència.
Segons fonts del comitè, aques-
ta encomana de gestió “suposa-
rà la subrogació dels 46 treba-
lladors municipals adscrits en
aquell servei, que representen

aproximadament un 20% de la
plantilla del personal laboral
de l’Ajuntament”. 

Els sindicats consideren que
l’externalització del servei respon
a “la incapacitat de l’equip de go-
vern per gestionar un servei
que, el dia d’avui, s’està oferint
de manera eficient amb els ac-
tuals recursos propis”.

L’alcalde, Eduard Rivas, as-
segura que “es mantindran els
llocs de treball, les condicions la-
borals i les garanties d’estabili-
tat i prestacions que ara tenen
com a treballadors municipals”.
Aquest canvi, segons l’alcalde,
respon a la voluntat de “millorar
la qualitat de vida dels residents
amb una gestió més àgil”.

Manifestants davant de la plaça de l’Ajuntament. Foto: UGT Baix Llobregat

Polèmica amb l’externalització
de la gestió de Can Comelles



OBRES4El projecte del càmping
als plans de la Vinya Nova, en-
tre els municipis de Collbató i el
Bruc i en una zona de l’entorn
del Parc Natural de Montse-
rrat, continua adeqüant-se per
garantir el màxim consens pos-
sible. Des de la primera proposta
que els promotors van presen-
tar l’any 2013 fins ara, han fet
una munió de modificacions
per rebre el vistiplau de tots els
agents implicats. 

Un dels seus promotors, Pere
Linares, explica a InfoAnoia que
“el projecte ha evolucionat tant
en la superfície d’actuació, que
hem reduït a la meitat, com en el
nombre d’unitats, que s’han re-
duït en un 73%”.

La proposta inicial dels pro-
motors de l’anomenat ‘eco-glàm-
ping’ –model de càmping que in-
corpora elements de glamur i
sostenibilitat– constava de 30
hectàrees i 141 unitats d’acam-
pada. Amb les modificacions fe-
tes pels impulsors, la darrera
proposta preveu 14 hectàrees
amb 38 unitats d’acampada i la

recuperació del cultiu de l’olive-
ra a la resta de la finca.

L’espai que es projecta el
càmping és de sòl rústic protegit
de valor agrícola excepte un ex-
trem de la finca, que està quali-
ficat com a sòl forestal. Els im-
pulsors defensen la legalitat i la
idoneïtat del seu projecte, que
per a Linares, convertiria l’espai

“en una referència d’un entorn
tan emblemàtic com és Mont-
serrat”. La implantació del pro-
jecte es faria seguint les mesures
d’integració paisatgística pre-
vistes, ajustant-les a la legalitat
vigent. L’aprovació del projecte
passa perquè rebi llum verda de
l’administració local i, també,
dels veïns del municipi.
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Rescaten una gossa atrapada
durant uns dies en una canal

SUCCESSOS4Els Bombers van
rescatar, el 14 de març passat,
una gossa, la Linda, que estava
atrapada en un canal de Mont-
serrat. Dos excursionistes, que
havien aparcat el seu cotxe a
Collbató, van començar a cami-
nar pel camí de les Bateries en
direcció a Montserrat. Durant el
trajecte van trobar la gossa atra-
pada en una canal d’on no podia
sortir i que es trobava en aques-

ta situació des de feia dies.
Veient les dificultats per resca-
tar l’animal, els excursionistes
van fer una trucada als cossos
d’emergència.

Per rescatar a Linda va caldre
una dotació del grup de rescat
dels Bombers i una altra de Coll-
bató. La Policia Local va con-
tactar amb els propietaris de la
gossa, que dies abans havien
denunciat la desaparició.

150 persones participen 
en la Marxa de la gent gran

SALUT4150 persones van par-
ticipar, el 9 de març passat, a la
Caminada de la Gent Gran de
Collbató. Entre els assistents,
hi van haver persones vingudes
de les Franqueses del Vallès,
Sant Vicenç de Castellet i Tore-
lló, a més de Collbató. La ruta, de
nou kilòmetres de recorregut, va
permetre als participants co-
nèixer l’entorn del poble, des de
la Plaça de l'Era i  la Vinya Nova,
Can Jorba fins a retornar a la vila

per l’Alzina Vella. Un cop de
tornada a Collbató, els assis-
tents van visitar el mirador de la
Salut i l’Arc d’en Bros, abans de
recuperar energies dinant al Ca-
sinet. Els que encara els queda-
va energia després de la cami-
nada, van fer uns balls al Casinet. 

La Marxa de la Gent Gran és
una activitat que promou la Di-
putació de Barcelona conjunta-
ment amb els ajuntaments de l’à-
rea de confluència.

Terrenys on es projecta la construcció del càmping. Foto: Òscar López

Els impulsors del càmping a la
Vinya Nova busquen consens

Accident | Una dona ferida lleu en un accident a l’A2
Una dona de 34 anys va resultar ferida lleu l’1 de març passat en un accident de trànsit entre un camió i

un cotxe a l’A2 al seu pas per Collbató, segons fonts dels Mossos d’Esquadra. El sinistre va tenir lloc al
migdia a la calçada en sentit Lleida i com a conseqüència del xoc la conductora del vehicle va resultar 

ferida, i va ser evacuada pel SEM i traslladada a l’Hospital comarcal Sant Joan de Déu de Martorell. 
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MARTORELL4Martorell conti-
nua sent un destí atractiu per a
les grans empreses. La darrera
que ha anunciat que vol ins-
tal·lar-s’hi ha estat la cadena de
supermercats alemanya Lidl,
que ha adquirit una parcel·la de
120.000 metres quadrats al ter-
me municipal on preveu edificar
el que segurament serà el seu
centre logístic més gran del con-
tinent, amb 65.000 metres qua-
drats. De fet, superaria en su-
perfície al que té actualment a
Alcalá de Henares (Madrid), el
qual compta amb 61.000 metres
quadrats. 

Una notícia que ha estat ben
acollida a la ciutat. L’alcalde,
Xavier Fonollosa, ha assegurat
que aquesta és una “bona notí-
cia” no només per a la ciutat,
sinó també per a la comarca i per
al país. En aquest sentit, Fono-
llosa considera que aquesta serà
“una inversió que portarà acti-
vitat econòmica i llocs de treball”. 

El grup alemany va explicar
que ha escollit la ciutat davant la

impossibilitat d’ampliar el cen-
tre logístic que té a Montcada i
Reixac (Vallès Occidental). És
per aquesta raó que ha decidit
accelerar el projecte de Martorell
i, d’aquesta manera, garantir-se
un “creixement sostenible”. Tan-
mateix, l’empresa no abando-
narà la localitat vallesana, on hi
té les seves oficines.

Però malgrat que l’empresa

vol que les obres d’adequació
dels terrenys arrenquin l’any vi-
nent, el projecte depèn de l’a-
provació del Pla Director Urba-
nístic d’Infraestructures, conegut
popularment com la ròtula Mar-
torell-Arbrera-Sant Esteve i que
vol reordenar el desgavell de vies
de la zona nord de la comarca. Un
pla que divideix els ajuntaments
del Baix Llobregat Nord. 

L’empresa alemanya té 535 supermercats a tot l’Estat. Foto: Arxiu

Lidl escull Martorell per fer-hi 
el seu centre més gran d’Europa

Martorell | L’associació Fem Vila s’estrena amb el Vila Stock
La nova associació de comerciants de Martorell, Fem Vila, va estrenar-se el passat
dissabte dia 4 de març organitzant el Vila Stock. La mostra va comptar amb 21 pa-
rades i des de l’entitat es va assegurar que la fira “és un punt de partida”. Aquell
cap de setmana Nou Martorell també va celebrar amb èxit el seu Forastock. 

Comerç

Els botiguers de Sant Esteve
també recolliran l’oli usat

SANT ESTEVE4L’Associació de
Botiguers de Sant Esteve ha po-
sat en marxa el programa Cla-
ki de recollida d’oli usat, una
problemàtica que preocupa cada
cop més pels efectes nocius que
té aquest líquid sobre el medi
ambient. 

En aquest sentit, tres boti-
gues del municipi repartiran a
partir d’ara els clakis, unes am-
polles grans que els clients es po-

dran portar cap a casa per tor-
nar-les amb oli de cuina usat.

Aquesta iniciativa municipal
s’ha implantat amb èxit a les es-
coles i ara s’ha estès al món del
comerç. El passat dia 17 de
març, l’alcaldessa, M. Carme
Rallo, i la regidora de Comerç,
Elisenda Barberà, van visitar
una de les botigues que reparti-
ran els claki per presentar la
campanya mediambiental. 

Bona assistència a la 12a Fira
de les Oportunitats d’Abrera

ABRERA4La plaça de Pau Ca-
sals va omplir-se durant la dot-
zena Fira d’Oportunitats, orga-
nitzada per l‘Associació d’Em-
presaris i Comerciants d’Abrera. 

L’esdeveniment va comptar
amb una trentena comerços d’A-
brera i Olesa, que van presentar
una àmplia oferta de productes
a preus molt competitius. 

A banda de l’aspecte pura-
ment comercial, diverses activi-

tats van amenitzar la jornada.
Entre altres, hi va haver actua-
cions de jazz, hip hop, zumba i
funky; xocolatada, i inflables
pels més petis. 

L’Ajuntament, per altra
banda, va mostrar en un es-
tand el Projecte educatiu d’A-
brera (PeA), una iniciativa que
neix amb la voluntat de des-
envolupar la dimensió partici-
pativa de l’educació.

Creu Roja Baix Llobregat
Nord estrena dependències

SALUT4Creu Roja Baix Llobre-
gat ha estrenat noves depen-
dències, a l’antic camp de futbol
de les Carolines, de Martorell.

Tenen una superfície de 200
metres quadrats i es distribuei-
xen en dues plantes. A dalt hi ha
una zona d’administració –per a
donar atenció, suport tècnic i in-
formàtic–, una sala de dia, una
de descans, una de cuina, una de
bugaderia, dues cambres higiè-

niques adaptades i una zona
d’aparcament de vehicles a l'en-
trada. A baix, s’hi ubicarà el ma-
gatzem. En l’acte d’inauguració,
el president provincial, Josep
Quitet, va assegurar que la nova
seu “augmentarà la presència
de la Creu Roja en una zona”. 

L’Ajuntament de Martorell
s’ha adaptat a les necessitats de
l'entitat per al desplegament
dels seus programes socials.

Castellví de Rosanes
redescobreix els seus camins

MEDI AMBIENT4Els veïns i veï-
nes de Castellví van  redescobrir,
el 19 de març, alguns dels camins
que envolten el poble en una ca-
minada que va promoure l’Ajun-
tament. La sortida va tenir lloc a
la plaça del poble per iniciar un re-
corregut dissenyat explícitament.
Alguns dels camins que es van re-
córrer s’han arranjat els darrers

mesos, i també hi ha trams de ca-
mins nous. Durant el recorre-
gut, els assistents van poder visi-
tar les Fonts de Miralels, en pro-
cés de recuperació, i també les
pintures de l’antic convent, actual
seu de la Fundació Rosella. A
més, l’Ajuntament ha arranjat el
camí que uneix el barri de Can
Sunyer amb la Garjola.

INFRAESTRUCTURES4Diversos
ajuntaments afectats de l’Àrea
Metropolitana de Barcelona exi-
geixen al govern espanyol que
acabi les obre de connexió entre
l’A-2 i l’AP-7 en aquest 2017. Ho
han fet amb una moció, com és
el cas de l’Ajuntament de Mar-
torell. En la darrera sessió ple-
nària es va aprovar per unani-
mitat perquè es considera que
“ningú pot posar en qüestió que
el benefici seria molt alt respec-
te de la inversió que li falta”.

La nova connexió entre l’au-
tovia del Baix Llobregat (A-2) i
l'Autopista del Mediterrani (AP-
7), de 2,4 km, permetrà estalviar
12 kilòmetres de recorregut pel
viari del Baix Llobregat. Unirà
l’A-2 i l’AP-7 a l’altura de Cas-
tellbisbal i el Papiol. També con-
nectarà amb la C-1413a a través
d'una rotonda a diferent nivell.
Bona part del traçat estarà for-
mat per dos viaductes sobre el
riu Llobregat.

L’alcalde de Martorell, Xavier
Fonollosa, assegura que “és una
infraestructura vital per la co-
marca, per al nostre municipi i
per als dos vallesos, ja que aple-
ga una gran mobilitat de perso-
nes i de mercaderies”.

Actualment no hi ha una
bona connexió entre les dues
vies, ja que o bé s'ha de passar
pel peatge de Martorell o bé fer
un recorregut extra de 12 km bai-

xant per l’A-2 fins a l’enllaç de
Sant Vicenç dels Horts i tornar
a pujar per l’AP-7. 

Han passat deu anys des de
la licitació de les obres –amb
850 metres de viaducte– que
han paralitzacions provoca-
des per les retallades de l’Estat
en inversió pública. La nova
connexió estalviarà a molts
vehicles pesants fer aquests
recorreguts.

El pas que connectarà el Baix Nord amb el Vallès. Foto: Línia Nord

Exigeixen al govern espanyol
la connexió de l’A2 amb l’AP-7

Successos | Immobilitzen el bus d’Hazte Oír al peatge de Martorell
Els Mossos van immobilitzar el bus de l’associació Hazte Oír a les guixetes de l’AP-7, a l’alçada del peatge de

Martorell, quan es disposava a arribar a la ciutat de Barcelona. Els fets van passar el 17 de març passat 
quan els agents van interceptar l’autobús que té un expedient sancionador obert per incomplir la llei 

que garanteix els drets de gais, lesbianes, bisexuals, intersexuals, transgèneres i per eradicar l’homofòbia.
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MOBILITAT4La Diputació
de Barcelona ha endegat un pro-
grama complementari de millo-
ra i manteniment de camins que
estarà en marxa durant els prò-
xims tres anys. El principal ob-
jectiu d’aquesta iniciativa és do-
nar suport a les necessitats dels
diferents municipis de la demar-
cació en el manteniment d’a-
questes vies veïnals. Des de la Di-
putació informen que les prime-
res actuacions d’aquest programa
s’iniciaran els pròxims mesos, les
quals aniran a càrrec dels matei-
xos municipis.

Del programa, que està dotat
amb un total d’11,2 milions d’eu-
ros, se’n beneficiaran un total de
257 municipis de la demarcació
de Barcelona, que són els que
s’han acollit a la convocatòria. 

1.650 QUILÒMETRES
D’acord amb les sol·licituds re-
budes, es podran arranjar un to-
tal de 549 camins que suposen
uns 1.650 quilòmetres, el que
significa que gràcies a aquest
programa es podrà millorar prop
del 10% del total dels camins

veïnals que hi ha actualment en
el territori de la demarcació de
Barcelona.

Gràcies a aquest programa
es beneficiarà a un conjunt de
185.000 usuaris que circulen per
aquestes vies, ja que es millorarà
l’accessibilitat a un total de 900
nuclis de població i urbanitza-
cions aïllades, 4.400 masies dis-

seminades i més de 3.200 explo-
tacions agràries i ramaderes re-
partides pel conjunt del territori.
Així mateix, gràcies a aquestes
obres, es podran crear uns 200
llocs de treball temporals.

ELEGITS PELS MUNICIPIS
D’acord amb el programa, que
està en vigència pel període 2016-

2019 a raó de 2,8 milions d’euros
d’inversió anual, cada municipi de
la demarcació ha pogut sol·licitar
un ajut per arranjar i millorar
aquells camins del seu terme que
hagi cregut més necessari.

De fet, els municipis han po-
gut escollir els camins a arreglar
d’acord amb el seu criteri. Ha es-
tat un procés de selecció basat en
motius d’urgència, com ara la re-
ducció de riscos imminents o d’a-
rranjament del paviment per res-
tituir-ne el pas, fins a un màxim de
50.000 euros. 

En aquest sentit, els ajuts que
ofereix aquest programa de la
Diputació es poden destinar a di-
ferents treballs de manteniment,
els quals poden anar des de po-
sar una capa de rodament al
camí, fins a tapar els forats que hi
poden aparèixer a causa del pas
del temps. 

Per altra banda, la Diputació
està elaborant i lliurant catàlegs
de camins municipals a diverses
localitats de la demarcació de
Barcelona, en els quals, a més
d’estar inventariats, se n’analitzen
els trets fonamentals. 

Per uns camins dignes
» La Diputació de Barcelona aporta 11,2 milions per millorar 1.650 quilòmetres de vies veïnals

» Se’n beneficiaran urbanitzacions, masies i explotacions agràries i ramaderes de 257 municipis 

AJUDES4Entre els criteris que
s’han tingut en compte a l’hora de
donar aquests ajuts hi ha la con-
nectivitat a nuclis dissemi-
nats –especialment en el cas d’ac-
cés a nuclis dispersats en l’entorn
rural– i la ràtio d’importància so-
cial a partir dels quilòmetres de ca-
mins per cada 1.000 habitants.

També s’ha tingut en compte
l’aportació econòmica municipal
i la importància territorial dels ca-

mins en l’àmbit de la localitat, a
partir de la ràtio del total de qui-
lòmetres que hi ha d’aquestes
vies per l’extensió quilòmetres
quadrats del terme municipal. 

En aquest aspecte, s’ha tin-
gut més en consideració l’exten-
sió del terme municipal que no
pas el nombre d’habitants de
cada localitat, de cara a poder
afavorir les que són més grans
però tenen menys població.

Criteris per a la subvenció

La Diputació treballa perquè tots els camins de la demarcació estiguin en bon estat. Fotos: Diputació de Barcelona

@diba

D’acord amb les

sol·licituds rebudes,

es podran arranjar

549 camins
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MARTORELL4Amb els deures
fets, el primer equip del Club Bàs-
quet Martorell no en té prou
amb la temporada gairebé per-
fecta que està fent sinó que bus-
ca la cirereta del curs: la fase d’as-
cens a LEB Plata. A quatre jor-
nades per finalitzar la fase regu-
lar, l’equip que entrena el mar-
torellenc Adrià Alonso ocupa
una de les dues places que dóna
accés a disputar la possibilitat de
pujar de categoria el curs vi-
nent. Amb el Calvià, com a líder
destacat,  només el Menorca i el
Salt amenacen els martorellencs
de pispar-li la segona plaça.

“Ens queden cinc finals, tres
de les quals a casa. L’aspecte
mental serà fonamental per as-
segurar l’objectiu però queda
moltíssim”, reconeix Alonso.
Amb quatre jugadors del Bàsquet
Manresa, com a equip vinculat,
el CB Martorell ha fet el salt de-
finitiu i s’ha acabat el patiment
per no baixar. 

BUSCANT RECURSOS
La possibilitat de disputar la fase
d’ascens a LEB Plata no ha aga-
fat desprevinguda la directiva
del CB Martorell, qui està mo-
vent fils entre les empreses pun-
teres de Martorell i el seu entorn
des del mes de gener passat.
“L’equip només jugarà  la fase
d’ascens a LEB Plata si tenim via-
bilitat econòmica per a fer-ho”,
deixa clar el president de l’enti-

tat, Miquel Fusalba, a Línia
Nord. El primer pas que es plan-
teja és cobrir les despeses d’unes
fases. El segon, és més llunyà. Fu-
salba admet que “des de fa me-
sos que estem buscant recursos
i hi ha propostes sobre la taula,
però cap és concreta”. El cànon
que dóna dret a jugar a LEB
Plata és de 60.000 euros. L’equip
s’ho jugarà a la pista i la directi-
va ho farà als despatxos.

Els martorellencs signen la millor temporada de la història. Foto: S. Akimova

El CB Martorell somia a jugar    
la fase d’ascens a LEB Plata

» Amb la salvació assegurada, ho tenen tot de cara per disputar-la
» El club està treballant per garantir la viabilitat econòmica

Sant Andreu i Sant Esteve
lluiten per pujar a Segona

BAIX LLOBREGAT4A falta de 8
jornades per acabar el campio-
nat al grup vuitè de Tercera Ca-
talana, dos equips de la comar-
ca -Sant Andreu de la Barca i
Sant Esteve Sesrovires- es troben
frec a frec en la lluita per ascen-
dir a Segona en un final de curs
que es preveu apassionant.

El CF Sant Andreu de la Bar-
ca, a l’espera d’acabar els darrers
minuts del partit suspès a Cer-
velló (0-1), és el líder i manté l’a-
vantatge respecte el Sant Esteve
Sesrovires, segon classificat.
Abans de tancar l’edició, els an-

dreuencs sumen per victòries els
seus partits des de l’arribada
del nou entrenador, Íñigo Irisa-
rri, procedent del CF Martorell.
El partit decisiu serà el proper 8
d’abril que enfrontarà an-
dreuencs i sesrovirencs a Sant
Esteve, que podria obrir un nou
escenari a 6 jornades.

Els dos altres equips del Baix
Nord, l’Olesa es manté a l’alça tot
i tenir lluny el somni de l’ascens
a Segona mentre que el filial del
CF Martorell, enfonsat al des-
cens, ha fitxat Àlex Guixà com a
tècnic enlloc d’Isaac Núñez.

El 37è Torneig internacional
de Sant Esteve ja camina

SAN T ESTEVE4El Club Handbol
Sant Esteve Sesrovires ha fet
oficial les dates de celebració de
la 37a edició del Torneig inter-
nacional d’handbol, que se cele-
brarà entre el 14 i el 18 de juliol
al Pavelló Municipal del poble. 

Durant cinc dies, més de
1.200 esportistes procedents
de tots els continents partici-
paran en un campionat que
acumula prop de 40 anys i que
és un referent en l’handbol
mundial. El torneig l’organitza
el CH Sanes i compta amb el su-
port de l’Ajuntament.

L’any passat hi van participar
prop d’un centenar d’equips de
països des de Finlàndia fins a
Iran, i a banda d’equips del nos-
tre país, també hi participen
formacions de comunitats au-
tònomes de l’Estat espanyol. El
campionat inclou totes les cate-
gories federatives, des de ben-
jamins fins a sènior i veterans.

Durant aquests dies, Sant
Esteve viu una autèntica festa de
mestissatge cultural i esportiu i
els veïns s’impliquen en l’esde-
veniment, que manté la matei-
xa il·lusió que el primer dia. 

6 medalles més per a Marquès
en els estatals a Oviedo

CASTELLVÍ4La nedadora de
Castellví de Rosanes, Núria Mar-
quès, va obtenir sis medalles
(quatre ors i dues plates) en el
Campionat d’Espanya d’auto-
nomies que va disputar els dies
11 i 12 de març passat, a Oviedo.
Les quatre medalles d’or van
ser en les proves de 100 esque-
na, 200 esquena i en relleus, als
4x100 lliures i 4x100 estils. A
més, Marquès va aconseguir un
nou rècord d’Espanya en la pro-

va de 200 metres lliures S9 amb
un temps de 2.17.39.

En la prova de 400 lliures, la
nedadora castellvinenca va su-
mar una nova mínima en la
prova dels 400 lliures per al
Mundial de Mèxic 2017 i va re-
petir marca en la prova de 100
esquena. Serà la segona vegada
que Marquès participi en un
Mundial. L’any 2015, a Glas-
gow va penjar-se quatre meda-
lles en la seva estrena.

Olesa | Olesa homenatja el futbolista Juanan Alarcón 
El futbol català va acomiadar a Juanan Alarcón, qui havia estat jugador i tècnic de l’EFO 87 i
el CF Olesa, qui va morir de manera sobtada el gener passat. Alarcón va ser jugador des dels

12 anys i va ser un dels artífexs de l’ascens del primer equip del CF Olesa a Tercera Divisió.
El camp municipal de Les Planes va aplegar més de 300 persones en un acte molt emotiu. 

El Sant Esteve persegueix el liderat. Foto: Abosch Fotografia
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El Club de Tir Olesa estrena
una galeria de referència 

OLESA4Si hi ha un esport que
dóna projecció a Olesa, aquest és
el tir amb arc. I si hi ha un es-
portista que dóna sentit al tir
amb arc en aquest municipi és
Josep Lluís Amador, arquer pa-
ralímpic i que actualment és el
secretari de l’entitat. L’11 de
març passat es va estrenar la
nova galeria de tir, un equipa-
ment que converteix Olesa  de
Montserrat en un dels referents
del tir d’arreu del país i que
permetrà als practicants fer-ho
tots els dies de l’any.

La nova galeria de tir amb arc
és una construcció d'estructura
metàl·lica lleugera que els per-
met la pràctica d'aquest esport a
la tarda-nit, protegits del fred, la
pluja i el vent. La nova sala de tir
té 14 metres d'amplada, 24 me-
tres de longitud i 3,5 metres

d’alçada lateral i permet la ca-
buda de nou dianes i 36 espor-
tistes per torn. La instal·lació és
accessible per a les persones
amb mobilitat reduïda, i ha tin-
gut un cost de poc més de
80.000 euros finançats per l’A-
juntament d’Olesa.

En l’acte d’inauguració, el re-
gidor d’Esports de l’Ajunta-
ment, Jordi Martínez va asse-
gurar que “és la consecució
d’un somni, sobretot de Josep
Lluís Amador, l’ànima del Club
de Tir Olesa”. També hi van as-
sistir el president de l’entitat,
Sergi Abayà; el president de la
Federació Catalana de Tir amb
Arc, Francesc Altarriba; el cam-
pió olímpic de Barcelona 92,
Antonio Vázquez, a més d’una
munió d’arquers que van es-
trenar l’equipament.

MARTORELL4Martorell torna-
rà a gaudir de la desapareguda
cursa de 10 quilòmetres que va
convertir-se en un dels clàssics
de l’agenda esportiva de la ciu-
tat, i que impulsava el desapa-
regut Club AdFines Atletisme. La
data escollida serà el diumenge
23 d’abril, la Diada de Sant Jor-
di, dia en què els carrers marto-
rellencs tornaran a omplir-se
de corredors.

La nova proposta presenta
dues curses -de 5 i 10 quilòme-
tres- així com dues curses de pro-
moció: la cursa A, per a les ca-
tegories prebenjamí, la benjamí
i l’aleví, mentre que a la cursa B
hi correran els infantils i els ca-
dets. Aquesta cursa serà una de
les proves del Campionat de Ca-
talunya de Absolut i Veterà de 10
quilòmetres en ruta.

El preu de la inscripció a les
cursa de 5 quilòmetres és de 8€
per als corredors amb xip groc i
de 10€ per als que no en tenen,
mentre que en la de 10 quilò-
metres el preu és de 12€ amb xip
i de 14€ per aquells que no en
tinguin. En el cas de les curses de
promoció, el preu és de 2€. Les
inscripcions es podran fer a
www.championchip.cat. La sor-
tida i l’arribada de totes les cur-
ses serà al carrer Josep Vilar, da-

vant del Complex Esportiu To-
rrent de Llops. A les 10.00 hores
començaran les curses de 5 i 10
quilòmetres. Més tard, a les
11.30 hores i a les 11.45 hores tin-
drà lloc l’inici de les curses de
promoció A i B, respectivament.

EL MAC TIRA DEL CARRO
Després de dotze anys d'absèn-
cia, els carrers de Martorell es
tornaran a omplir de corredors
per disputar la 19a edició d'a-
questa emblemàtica competi-
ció. L’Ajuntament ha impulsat la
iniciativa i el Martorell Atlètic

Club (MAC) s'encarregarà de la
direcció tècnica. Nacho Pinedo,
responsable del MAC, explica
que “Martorell sempre ha estat
un referent esportiu a la comar-
ca i era estrany veure com, en el
panorama atlètic, tots els muni-
cipis propers tenien les seves cur-
ses menys nosaltres”.

Durant molts anys, la prova
de Martorell “va ser un refe-
rent. Avui molta gent no la re-
corda, per la qual cosa ens estem
esforçant per crear de nou la
marca i que la gent la conegui i
hi confiï”, apunta Pinedo.

El cartell de la Cursa dels 5 i 10 quilòmetres. Foto: Martorell Esport

Martorell recupera la mítica
cursa de 10 quilòmetres
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AGENDA MENSUAL
DIUMENGE 2 D’ABRIL
12:00 L'avi Tonet és una obra dirigida per Jor-

di del Rio i que ens acosta la històri d’en Magí,
un nen que troba molt a faltar el seu avi, que
va morir. / El Foment.

DIMARTS 28 DE MARÇ
Tarda Una nova cita amb el millor cinema en ver-

sió original. La pel·lícula dramàtica Manchester
by the sea es projectarà en una triple sessió.
Les entrades es poden adquirir per 4,5 euros.
/ Cinemes Atrium.

DIMECRES 29 DE MARÇ
17:30 Les millors sèries del moment arriben a

la ciutat. Sant Andreu Jove ha preparat la pri-
mera sessió de Meet Flix, una tarda per
veure algunes de les sèries que estan triom-
fant. / Espai Jove.

DIUMENGE 2 D’ABRIL
SANT ESTEVE La vila es prepara per a una jor-

nada molt especial. El primer cap de setmanta
d’abril, Sant Esteve viatjarà al passat en
aquest mercat medieval (10:30). / Plaça del
doctor Tarrés.

DIVENDRES 7 D’ABRIL
ABRERA La regidoria de Promoció Econòmica

de l’Ajuntament ha preparat el taller Fem
comptes. Excel Bàsic, una sessió perquè tothom
aprengui a dominar aquest full de càlculs
(15:00). / Aules de Promoció Econòmica.

DIMARTS 28 DE MARÇ
OLESAPresentació del llibre A la colònia hidràulica

i altres contes, una obra de Sílvia Romero. Ma-
ria Montoriol conduirà l’acte (19:00). Activi-
tat gratuïta. / Biblioteca Santa Oliva.

DILLUNS 3 D’ABRIL
ESPARREGUERA En el marc de la setena Set-

mana de la Llengua s’ha preparat l’onzè
Dictat Català d’Esparreguera. L’acte també for-
ma part de l’any Aurora Bertrana (19:00) . /
Biblioteca Municipal l’Ateneu.

DISSABTE 8 D’ABRIL
MARTORELL Partit de futbol sala corresponent

a la 26a jornada de la Segona divisió B entre
el Sala 5 Martorell i el Bisontes de Castelló
(18:00). / Pavelló Municipal de Martorell.

MARTORELL CULTURA ESPORTSCOMARCASANT ANDREU

ABRERA El sabadellenc Pau Llonch
ofereix aquest taller de dos dies on
compartirà trucs per fer música rap. /
Casa de Cultura.

Pau Llonch comparteix els 
seus trucs de música ‘rap’

4 i 5 d’abril a les 17:00

Chefs és una successió de gags en els
quals els actors, César Maroto, Carlos
Jano, Rubén Hernández, Susana Cor-
tés i Antonio de la Fuente, no diran ni
una sola paraula. / Teatre Núria Espert.

La divertida ‘Chefs’
aterra al Núria Espert

Ds. 1 d’abril a les 21:00

La historiadora Gemma Jiménez, del
Museu de Martorell, s’encarregarà de
coordinar les tres darreres tandes de
visites guiades del mes als refugis
antiaeris que hi ha a la ciutat.

Nova tanda de visites 
guiades al refugi antiaeri

Del 31 de març al 2 d’abril

SANT ESTEVE Partit d’handbol de la
26a jornada de la Primera estatal
masculina entre el Sanes i el Palau-
tordera. / Pavelló de Sant Esteve.

L’Handbol Sanes rep la visita
del Palautordera - Salicru

Ds. 1 d’abril a les 19:30
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